
VO-raad/ 

Andersson Elffers Felix 

 

 

 

 

 

 

Bijlagenboek  

 
Verslag veldraadpleging 

referentieniveaus  

Voortgezet Onderwijs    

 
Utrecht, 1 december 2008 

 
UV41/004 



VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

Inhoud 

    

1 Inleiding 3 

2 Bijlage 1: verslagen schoolbezoeken 4 

3 Bijlage 2: Materiaal schoolbezoek 35 

4 Bijlage 3: VO-conferentie 20 november 2008 47 

5 Bijlage 4: Rapportage praktijkonderwijs 70 

        

 

 

 



VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

1 Inleiding 

Dit bijlagenboek maakt onderdeel uit van het ‘Verslag veldraadpleging referentieniveaus 

Voortgezet Onderwijs’, d.d. 27 november 2008, dat is opgesteld door het adviesbureau 

Andersson Elffers Felix.   

 

Het bijlagenboek bevat de verslagen van de schoolbezoeken die zijn gedaan, het 
ondersteunende materiaal dat bij de schoolbezoeken gebruikt is, de uitnodigingen voor de 
eindconferentie, een overzicht van de deelnemers, en het verslag van deze bijeenkomst. 
Daarnaast is de rapportage over de beleidslijn voor de referentieniveaus rekenen en taal in het 
praktijkonderwijs opgenomen. Een ieder die wil weten op welke wijze AEF is gekomen tot de 
conclusies die in het verslag zijn getrokken, kan het basismateriaal in dit bijlagenboek vinden.  
 

De verslagen van de schoolbezoeken zijn ter toetsing voorgelegd aan de individuele 

deelnemers, om hen de gelegenheid te geven daarop te reageren. Hierop zijn zes reacties 

gekomen, die zijn verwerkt in de verslagen. 
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2 Bijlage 1: verslagen schoolbezoeken 

In de periode van 3 tot en met 24 november zijn in het kader van de veldraadpleging elf scholen 

bezocht en twee bijeenkomsten georganiseerd met vertegenwoordigers uit de sectoren 

Speciaal Onderwijs en het AOC-onderwijs. Bij beide bijeenkomsten was ook een aantal scholen 

aanwezig. De verslagen van deze bezoeken zijn voorgelegd aan alle individuele deelnemers en 

met op- en aanmerkingen opgenomen in deze bijlage.  

 

1  WEC-Raad met scholen, 3 november 

2  Vader Rijn College, 4 november 

3  Oosterlicht College, 4 november 

4  JP Thijsse College, 5 november 

5  Kandinsky College, 5 november 

6  Norbertus College, 6 november 

7  AOC-Raad met scholen, 7 november 

8  Celeanum, 10 november 

9  Citaverde College, 11 november 

10  Thorbecke College, 11 november 

11  Het Hooghuis College, 12 november 

12  Zeldenrust Steelantcollege, 13 november 

13  De Radar, 25 november 
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1 Verslag WEC-raad 
   3 november 2008 

Aanwezigen: 

- Aleid Schipper, (WEC-Raad) 

- Corinne van Helvoirt, (WEC-Raad) 

- Charlotte à Campo, VO-Raad 

- Marjan Buenk, (cluster 4-school De Radar)  

- Frank van der Schaaf, (epilepsieschool De Waterlelie)  

- Victor Rutgers, Irene Voskamp en Suzanne de Bock, (AEF). 

 

Kenmerken speciaal onderwijs 

De groep leerlingen van het Speciaal Onderwijs is zeer gevarieerd. Er zijn leerlingen met 

verschillende IQ’s en niveaus, van kinderen die nauwelijks onderwijs kunnen volgen tot 

havo/vwo. Op de epilepsieschool zijn er kinderen met verschillende (beperkte) capaciteiten, 

afhankelijk van de aandoening. 

Op de twee aanwezige scholen wordt over het algemeen lesgegeven door één docent, voor 

alle vakken. Zij vallen onder de financiële normen van het primair onderwijs. Op de 

epilepsieschool werken ook nog enkele vakdocenten. Dat betekent overigens dat ze vaak 

worden overgeslagen als er extra middelen voor VO komen.  

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Gezien de stoornissen van de kinderen in deze cluster 3 en cluster 4-scholen, is het 

voornaamste belang dat het natuurlijke taal- en reken ontwikkelingstraject wordt opgepakt. Taal 

en rekenen zijn dan ook een belangrijke speerpunten – daar gaat 50 tot 60% van de tijd in 

zitten. De urgentie hier is dan ook duidelijk- maar staat op zich los van de referentieniveaus. 

Kinderen zijn ook vaak druk met andere dingen, zoals therapie. Dat is een constant gevecht: 

nadruk op schoolactiviteiten zou helpen om primaat van onderwijs duidelijk te maken, waar 

nodig. 

De WEC-Raad heeft in dit geval als doel de verbetering van de kwaliteit van de taal- en 

rekenvaardigheid. Door de referentieniveaus te gebruiken als leidraad, kan ‘monitoren’ 

plaatsvinden en schoolresultaten met elkaar worden vergeleken. Dit kan een stimulerend effect 

hebben waardoor resultaten worden verbeterd. 

 

Herkenbaarheid van de referentieniveaus 

De WEC-Raad erkent het rapport als een ‘hoogbestuurlijk’ onderwerp. De cluster 3 en 4 school 

kenden het concrete rapport niet in deze vorm. Het advies van de WEC-Raad is, om bij het 

opstellen van een dergelijk rapport goed te letten op het draagvlak onder de uitvoering. Door 

niet alleen met de WEC-Raad of AOC-Raad te praten, maar ook met docenten en 

zorgcoördinatoren over het concreet verbeteren van het taal- en rekenonderwijs. Daarnaast 

bestaat wel het beeld dat het ministerie en de daarbij horende politici een beleid willen 

neerzetten in de 4 jaar waarin dat kan. 
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Haalbaarheid van de referentieniveaus 

Het rapport zegt in feite dat niveau 2F haalbaar is, als er tenminste genoeg tijd, geld en 

materiaal wordt geïnvesteerd om een leerling te helpen. Volgens de WEC-Raad en de scholen 

is dit een versimpeling van de werkelijkheid. Kinderen kunnen op so scholen op rare volgorde 

door de referentieniveaus heen springen. De referentieniveaus kunnen niet een harde maat 

zijn, ze moeten in de context van een groep leerlingen of per individu worden bekeken. Wellicht 

kan daar een onderscheid gemaakt worden naar 80- en 80+ kinderen. 

Daarnaast zijn de huidige Cito-toetsen erg gericht op taalkennis, wat taalproblematiek aan het 

licht brengt. De WEC-Raad is in overleg met het Cito over de aanpassing van toetsen.  

 

    

Bezwaren: afrekennormen 

De vraag die bij de WEC-Raad en de scholen speelt, is of scholen worden afgerekend op het al 

dan niet behalen van het referentieniveau. Dit zou een bezwaar zijn. Een school kan goed 

onderwijs bieden en een kind kan een hoog intellect hebben, maar of hij vervolgens goed 

presteert is afhankelijk van de context en van zijn aandoening. De school kan dan niet per 

definitie aangemerkt worden als een ‘zwakke school’. Of de leerling presteert goed, maar kan 

vervolgens niet goed in de samenleving functioneren.  

 

Functie referentieniveaus 

Het betekent overigens niet dat de WEC-Raad en de scholen van mening zijn dat de 

referentieniveaus moeten worden aangepast: ze zijn nodig om een richting aan te geven, 

waarbij het onderwijs kan worden verbeterd. De niveaus kunnen worden gebruikt als ijkpunt, 

zodat de scholen worden aangestuurd, maar niet als afrekennorm.  

 

Beoordeling scholen 

Een school kan wel worden beoordeeld op de inrichting van het onderwijs. Als een school 

slecht presteert, hoeft de norm niet te worden teruggebracht, maar de context moeten worden 

bekeken: de hoeveelheid ‘optimale’ tijd die wordt besteed aan het onderwerp, de lesmethoden, 

de leerstijlen, het ‘maatwerk’ voor de leerlingen in het speciaal onderwijs. Hieruit blijkt of de 

school haar onderwijs goed ingericht heeft. Daar mag de school dan op afgerekend worden. 

 

Accent op taal- en rekenonderwijs 

De Onderwijsinspectie bekijkt per school hoeveel tijd wordt besteed aan taal- en 

rekenonderwijs, en op welke manier dit gebeurt. Hoeveel dit daadwerkelijk is, verschilt per 

school. Volgens De Radar is een goede beheersing van taal en rekenen nodig om te kunnen 

functioneren in de maatschappij. Andere scholen leggen wellicht het accent meer op sociale 

vaardigheden. Wat er ook aan onderwijs wordt geboden, het besef is er dat de stoornis van een 

kind niet kan worden weggenomen.  

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

De Onderwijsinspectie beoordeelt scholen altijd tegen een bepaalde maatlat, bijvoorbeeld aan 

de hand van Cito-toetsen. Om het gevaar af te wenden dat scholen worden afgerekend op de 

referentieniveaus, moet de Inspectie juist binnen het kader van de norm, ruimte bieden voor 

uitleg over de stoornis van een kind, bijvoorbeeld in de vorm van een portfolio. Dit kader moet 

niet worden opgelegd voordat ze inhoudelijk bediscussieerd zijn. 
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Op de epilepsieschool blijkt de basiskennis van basisschoolleerlingen erg laag. Het 

kennisniveau van De Waterlelie daalt, omdat goede leerlingen steeds langer op de basisschool 

blijven. Instroom van kinderen vindt plaats via het reguliere onderwijs, waarmee 

samenwerkingsverbanden bestaan. Ondanks de beperkingen van het kind, moet het niveau 

toch hoger kunnen zijn. Met enkele scholen wordt daarom samengewerkt via ‘Datacap’, waarin 

leerlijnen worden bijgehouden.  

 

Het blijkt moeilijk om deskundigen op het gebied van taal/rekenen te vinden voor het speciaal 

onderwijs. Dit terwijl volgens de WEC-Raad elke school een taal- of rekenexpert nodig heeft. 

Docenten die van de Pabo afkomen, zijn niet klaar om direct aan het werk te gaan in het 

speciaal onderwijs. De scholen zouden graag zien dat docenten meer didactisch geïnstrueerd 

worden, om het lesgeven en een grote omslag in het onderwijs aan te kunnen. De 

Epilepsieschool is tevreden over de huidige groep docenten en denkt daarmee een omslag te 

kunnen opvangen. Het is ook een cultuur van effectief werken die nodig is om de onderwijstijd 

goed te besteden. Deze cultuur kan niet altijd worden veranderd door scholing.  

Naast het bijscholen van docenten, is het ook belangrijk dat kennis daadwerkelijk naar scholen 

wordt gebracht. Kennisinstituten hebben inmiddels veel materiaal ontwikkeld, maar dit is vaak 

onbekend. De WEC-Raad kan hierbij een makelaarsfunctie hebben. Zij kan in de informatie 

voorzien en contact hebben met de scholen. Scholen kunnen hier een actieve rol in spelen door 

alert te zijn op activiteiten en informatie waarin kan worden voorzien. De WEC-Raad en de VO-

Raad zouden hierover bijeenkomsten kunnen organiseren zodat opvattingen tussen scholen 

kunnen worden uitgewisseld. 

 

Bepalend voor het invoeren van de referentieniveaus op het uitvoerende niveau, is een goede 

schoolleiding. Deze moet kunnen aansturen en het verloop van het proces kunnen monitoren 

en prioriteiten stellen. Inhoudelijke kennis is hierbij geen vereiste: deze is te vinden bij de 

uitvoering.  

 

Scholen krijgen bij elke nieuwe kabinetsperiode veel nieuw beleid voor de kiezen. Hierdoor kan 

er geen langdurig beleid worden uitgezet of plannen worden gemaakt. Een oplossing hiervoor 

kan zijn dat de Inspectie zich ook op één onderwerp richt, bijvoorbeeld taal of rekenen. Hieraan 

kan goede leerlingenzorg worden gekoppeld, zodat het samen onder de noemer 

‘kwaliteitsbeleid’ valt.  
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2 Verslag Vader Rijn college    
   4 november 2008 

Aanwezigen: 

- Jessica Tissink, (VO-raad) 

- Bart Engbers, (directeur Vader Rijn) 

- Harry Kerver, (adjunct-directeur Vader Rijn) 

- Adrienne Poelman (Vader Rijn) 

- Ineke Talen (Vader Rijn) 

- Arthur Berkhof (Vader Rijn) 

- Irene Voskamp, Victor Rutgers, Suzanne de Bock, (AEF). 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Alle leerlingen die binnenkomen op het Vader Rijn College hebben een taalachterstand, en 

daarmee samenhangend vaak een rekenachterstand. Basisscholen werken hard aan het 

aanleren van deze vaardigheid, maar zij hebben ook te maken met een lastige doelgroep. 

Leerlingen komen daar ook met een grote achterstand binnen,. 

De school ziet wel een verandering bij de kinderen thuis: steeds meer allochtone ouders zien in 

dat het belangrijk is om hun kinderen Nederlands te leren om te kunnen functioneren in de 

maatschappij. Met name bij de BBL en het LWO is het taalniveau slecht en lukt het ook 

nauwelijks om het niveau te verbeteren.  

Conclusie is dat het niveau wel is gestegen, maar de maatschappij verandert ook en eist meer 

kennis: een niveaustijging is dus wel degelijk nodig. 

 

Ambitie en taalonderwijs 

Het onderwijs is gericht op drie (hoofd-)domeinen: taal, rekenen, burgerschap (en bewegen). 

Elke school zou de ambitie moeten hebben het taal- en rekenonderwijs te verbeteren. Op het 

Vader Rijn College is er Taal Vakonderwijs, waarbij het promoten van het taalonderwijs ook 

gebeurt bij andere vakken. Alle docenten zijn immers naast vakexperts, ook taaldocenten. Ze 

moeten wel geënthousiasmeerd worden om dit daadwerkelijk op te pakken. Docenten worden 

getraind door vakdocenten Nederlands om deze noodzaak in te zien en voor uitleg over het 

aanbieden van vaktermen. Om dit te bevorderen, wordt een taalbeleidsplan opgesteld. 

 

Haalbaarheid van de referentieniveaus 

Zwakke scholen bevinden zich vaak in de Randstad. Dit betekent niet dat het onderwijs hier 

slechter is, of docenten of de directie slecht zijn, maar dat de omstandigheden in de randstad 

blijkbaar anders zijn. Dat betekent dat niet overal dezelfde eisen kunnen worden gesteld, bv 

door het afnemen van een eindtoets. Er kan wel worden gestuurd, en de referentieniveaus 

kunnen een houvast zijn, maar met in acht neming van de context. Het kan geen absolute norm 

of afrekennorm zijn waarbij de school wordt aangemerkt als ‘slechte school’ bij een lage score. 

Scholen zouden afgerekend moeten worden op hun rendement: wat kenden leerlingen bij 

binnenkomst, en met welke kennis verlieten zij de school.  

 

De docenten geven de oefenopgaven uit de Cito basisschool opgaven ‘weinig kans van slagen’. 

De kennis van spelling en een goed woordbeeld ontbreekt.  

Vaak gaat het kennisniveau van leerlingen tijdens hun middelbare schoolperiode achteruit. Dit is 

afhankelijk van een aantal factoren. Leerlingen moeten de noodzaak van hun kennis zien, 

bijvoorbeeld door externe motivatie (voorbeeld: een schrijven naar een oude basisschooljuf 

wordt beter geschreven dan een verslag). Overigens vinden leerlingen taal ook niet belangrijk. 
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Dat merk je als je hen vraagt om iets te schrijven wat echt belangrijk voor ze is, bijvoorbeeld 

een brief aan de docent van de lagere school. Dan gaat het niveau met sprongen vooruit. 

 

Volgens de docenten zijn de voorgelegde oefenopgaven te moeilijk, het niveau van rekenen is 

laag. Vaak is er vooral aandacht voor getallen en nummers, maar het ‘functioneel’ of taalvaardig 

rekenen is te moeilijk. Rekenen wordt daarom gekoppeld aan praktijkvakken: techniek, 

verzorging, koken, als ‘betekenisvol’ onderwijs. Als leerlingen de noodzaak en het nut van hun 

berekening kennen, presteren ze vaak beter.  

Daarnaast is de achterstand van rekenen er wel, maar deze is minder groot dan de 

taalachterstand. De prioriteit ligt dus meer bij het taalonderwijs.  

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

Referentieniveaus kunnen niet worden gehanteerd als afrekennorm. De Onderwijsinspectie 

bekijkt nu in haar rapporten of een school een landelijke maatlat haalt, niet specifiek naar de 

toegevoegde waarde. Binnen het kader van de inspectienormen moet een school haar eigen 

ambitieniveau kunnen bepalen. 

 

Voordat referentieniveaus kunnen worden ingevoerd, moeten docenten de urgentie van het 

taal- en rekenonderwijs inzien: bijscholing via het Taal Vakonderwijs is mogelijk.  

 

Pabo-studenten moeten goed voorbereid worden op het geven van taal en rekenonderwijs op 

de basisscholen. De eisen per Pabo verschillen sterk, maar dit zou één standaard moeten 

hebben. 

 

Leerlingen moeten niet alleen getoetst worden op het Centrale Eindexamen. Er moet een 

nulmeting plaatsvinden, gevolgd door tussentijdse metingen door de schoolloopbaan heen, om 

groei, verbetering en/of problemen te signaleren. Er ontstaat zo een diagnostische 

infrastructuur met een rendementsmeting, geen afrekencultuur.  

 

Dit betekent ook een flexibilisering van de exameneisen, en flexibel omgaan met tijd: leerlingen 

moeten langer naar school kunnen gaan. Er hoeft overigens geen extra VMBO-niveau te 

worden ingesteld: het moet een flexibel programma zijn met een goede aansluiting op het 

MBO.  

 

Omdat de school te maken heeft met verschillende niveaus, moet er ook gedifferentieerd 

onderwijs gegeven worden, toegespitst op (groepen) leerlingen.  

 

Het ministerie van OC&W zou een toetsapparaat met bijbehorende leerlijnen kunnen aanbieden 

(niet voorschrijven), zodat deze naar eigen inzicht kunnen worden gebruikt op scholen. 

  

Daarnaast is er een vraag voor financiële middelen aan OC&W. Scholen moeten veel, dus 

hebben ook financiële middelen nodig voor concrete activiteiten.  
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3 Verslag Oosterlicht College  
   4 november 2008 

Aanwezigen: 

- Hildebrand Lievegoed, (docent wiskunde Oosterlicht) 

- Chérie Roose, (remedial teacher en docent Nederlands Oosterlicht) 

- Henk ter Horst, (docent economie Oosterlicht) 

- Christel Eissens, (ondersteuning taal- rekenbeleid Oosterlicht) 

- Irene Voskamp, Emmylou Aben, Suzanne de Bock, (AEF). 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Het is moeilijk om de leerlingen van de laatste klassen van het VMBO op niveau te krijgen. Het 

instroomniveau van leerlingen is laag, vooral op het gebied van spelling en hoofdrekenen. 

Daarnaast hebben leerlingen geen inzicht, ze vinden het moeilijk om getallen te schatten en 

een goed beeld te hebben van de context van een berekening. Wat betreft taal en Nederlands 

is hun kennis niet significant minder dan voorgaande jaren, maar docenten zijn soms wel 

verrast door het niveau. 

Leerlingen komen met heel verschillende niveaus binnen. Een reden voor het lage niveaus kan 

de slechte voorbereiding op de basisschool zijn. Docenten bepalen de koers op de basisschool, 

en deze kan heel verschillend zijn. 

 

Ambitie scholen 

Momenteel worden op het Oosterlicht College in het eerste en tweede jaar onderwijsblokken 

met extra rekenonderwijs gegeven. Dit sluit aan op het kennisgat van leerlingen.  

De sectie Nederlands heeft overleg met andere vakgroepen over taalgebruik en vaktermen in 

vraagstellingen. Sommige taalbegrippen worden namelijk wel gebruikt bij de uitleg van Duits en 

Engels, terwijl dit nog niet bij Nederlands is behandeld. De docenten erkennen taalkennis als 

prioriteit boven rekenen: om functioneel te kunnen rekenen bij wiskunde en economie, moet 

een leerling ook begrijpend kunnen lezen. Omdat het lezen moeite kost, worden opgaven 

volgens de gebruikte wiskundemethode opgesteld en klassikaal bestudeerd. Het zou geen 

kwaad kunnen als hij zou weten hoe hij leesonderwijs kan geven, zodat hij weet hoe hij de 

opgaven goed kan doornemen. 

Er hoeft geen Centraal Examen voor spelling en rekenen te komen, maar tussentijds kan 

gedurende de schoolcarrière bij een aantal vakken een toets worden afgenomen.  

 

Haalbaarheid van de referentieniveaus 

Wat een fundamenteel of een streefniveau voor rekenvaardigheid is redelijk duidelijk onder 

docenten. Bepaalde onderdelen van rekenen blijven leerlingen gedurende hun hele 

schoolloopbaan moeilijk vinden.  

Wat betreft spelling en taal moeten vooral op het VMBO de meeste inspanningen worden 

geleverd. Of leerlingen de stof onder de knie krijgen, is afhankelijk van de methode van 

onderwijs en het daarbij horende voortdurend herhalen van leerstof. Ook andere docenten 

signaleren het lage kennisniveau.  

Streefwaarden kunnen hiervoor pas landelijk worden opgelegd aan scholen, als dit aansluit op 

hun eigen initiatieven.  
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Doorlopende leerlijnen 

In de eerste twee jaren van de middelbare school wordt stof van groep 8 herhaald. Dit was 

lange tijd onderbelicht. Door na de onderbouw te evalueren, kan de aansluiting en de 

voorbereiding op de examens beter zijn. Dit kan een ijkpunt zijn voor Cito-toetsen.  

Als een niveau door een leerling niet gehaald wordt, zouden er geen consequenties moeten zijn 

voor de scholen die afgerekend worden. De leerling mist wel de aansluiting op een 

vervolgopleiding of ROC. Een doorlopende leerlijn kan hierop kunnen aansluiten.  

Condities voor invoeringen van referentieniveaus 

Een school wordt vaak tegen een landelijke maatlat gelegd en presteert op deze normen slecht, 

terwijl individueel wel goed gescoord wordt. Om die reden zou de Inspectie specifiek naar 

individuele schoolomstandigheden moeten kijken. 

 

Een school moet de vrijheid hebben om onderwijs aan te passen indien blijkt uit de resultaten 

dat dit nodig is. 

 

Veel taal- en rekenproblemen zijn vakoverstijgend. Om de koppeling tussen verschillende 

vakken te leggen, moet bij taalkundige begrippen de uitleg eenduidig zijn, waarbij er een 

standaard methode gebruikt wordt.  

 

Daarop aansluitend kunnen docenten worden getoetst in het ‘leren leren’. Het is niet altijd 

nodig om meer tijd voor een vak in te roosteren, als de beschikbare tijd wel voldoende 

vakinhoudelijk gebruikt kan worden.  

 

Er moet tussentijds getoetst worden gedurende de hele schoolloopbaan van leerlingen. 

Hiervoor gelden echter ook enkele condities: 

- docenten moeten hiervoor tijd hebben 

- daarmee samenhangend kan leerstof meer herhaald worden 

- er moet een goede formatie van de vaksectie zijn 

- financiële mogelijkheden. 

 

Er is vaak genoeg materiaal beschikbaar voor Nederlands, maar de integratie met het 

wiskundeonderwijs ontbreekt. De school zou in overleg met de didactische ondersteuning in 

gesprek kunnen gaan met uitgeverijen.  

 

Overige condities 

Pabo-docenten moeten beter geselecteerd worden. De huidige toelatingstesten voor de Pabo 

zijn niet voldoende. 

 

De rekenmachine moet pas later in de schoolloopbaan worden gebruikt, waardoor het 

zelfstandig rekenen en het functioneel inzicht zich kan ontwikkelen. 
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4 Verslag Jac. P Thijsse College     
   5 november 2008 

Aanwezigen: 

- Odylia Ostendorf, (plv. rector Jac. P Thijsse) 

- Francisca Grovenstein, (sectievoorzitter Nederlands, werkgroep leesvaardigheid Jac. P Thijsse) 

- Mirjam Spijker, (docent/sectievoorzitter wiskunde Jac. P Thijsse) 

- Ingrid Overes, (docent Nederlands, teamleider brugklassen Jac. P Thijsse) 

- Jan de Beer, (teamleider 2/3 havo, docent wiskunde Jac. P Thijsse) 

- Kees den Heijer, (docent economie, m&o Jac. P Thijsse) 

- Jelle van der Meulen, (brugklasmentor, docent Nederlands Jac. P Thijsse) 

- Victor Rutgers, Irene Voskamp, Suzanne de Bock, (AEF) 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Er is een duidelijk probleem op het gebied van kennis van taal en rekenen. Zelfs op het  

Jac. P. Thijsse college, waarover de inspectie heel positief oordeelt, is er een probleem: 

volgens de school is het begrijpend lezen van slecht niveau, terwijl dit belangrijker wordt geacht 

dan spellingkennis. Het wordt als moeilijk ervaren om aan te sluiten op het kennisniveau van 

leerlingen in de brugklas, die met een achterstand lijken binnen te komen. Het onderwijsniveau 

van de basisscholen verschilt, waarbij er verschillend nadruk gelegd wordt op kennis dan wel 

toepassing van regels.  

Ook is gemerkt dat leerlingen bij wiskunde niet kunnen ‘automatiseren’: ze kunnen niet 

schatten en het rekeninzicht ontbreekt.  

 

Laag kennisniveau 

De oorzaak voor het lage kennisniveau is vaak onderliggend, zoals de maatschappelijke 

veranderingen; het gebruik van internet waarbij begrijpend lezen een vluchtiger begrip wordt; 

moderne maar ingewikkelde onderwijsmethodes; de doorstroom van leerlingen uit 

verschillende onderwijsniveaus; het al dan niet afleggen van een Centraal Examen.  

 

Ambitie school 

Om de achterstand bij brugklasleerlingen enigszins weg te werken wordt in de brugklas 

voortdurend leerstof herhaald van de basisschool, omdat deze kennis vaak ontbreekt Daarnaast 

wordt er ‘hulples’ wiskunde en Nederlands in de brugklas gegeven. Ook zijn de nieuwere 

schoolmethodes wiskunde gericht op getallen en rekenen. Het is moeilijk om de basisscholen 

op hun verantwoordelijkheid te wijzen, zij doen vaak al veel.  

De sectie Nederlands ziet de noodzaak in van het begrijpend lezen, en heeft een werkgroep 

Taal opgericht, waarbij ook andere vakdocenten zijn betrokken. Er wordt zo een koppeling 

gemaakt tussen leesvaardigheid bij verschillende vakken. Dit is niet alleen een initiatief van de 

sectie Nederlands, maar de verschillende teamleiders hebben het probleem gesignaleerd. 

Leerlingen zien op deze manier de onderwijsmethode terug en docenten beseffen de urgentie. 

Dit is ook onderdeel van de cultuur onder de docenten: het draagvlak is groot. 

 

Haalbaarheid en herkenbaarheid van de referentieniveaus 

In het toegangsbeleid voor leerlingen tot de school wordt er een ijkpunt gehanteerd bij 

binnenkomst, waarna er verschillende toetsmomenten zijn om de leerling ‘naar het examen te 

loodsen’. De referentieniveaus passen hierbij.  

12



VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

Omdat er binnen een klas wel niveauverschillen bestaan, kunnen de referentieniveaus geen 

norm zijn, maar een ijkpunt voor de verschillende leerlingen. Via overleg tussen docenten kan 

op deze manier op de leerlingen worden ingespeeld. Het Jac. P. Thijsse heeft al eerder een 

dergelijke indeling gemaakt, namelijk via kleurgroepen. Wel zouden de referentieniveaus het 

eindniveau moeten zijn.  

Het is vaak moeilijk in te schatten wat leerlingen al kunnen en zouden moeten kunnen. De 

referentieniveaus kunnen hierbij helpen. Hoewel de beschrijvingen ervan soms erg ver van de 

leerlingen af staan of te gedetailleerd zijn, kan hieraan betekenis worden gegeven door 

docenten.  

 

Taal 

Begrijpend lezen vinden leerlingen moeilijker dan spelling, omdat ze zich minder goed en 

minder lang kunnen concentreren op een tekst. Dit is terug te zien in het ‘functioneel rekenen’, 

het rekenen in verhaaltjessommen.  

Methodes zijn tegenwoordig ingericht als een ‘website’, namelijk via doorverwijzingen naar 

andere boekdelen, waardoor ingespeeld wordt op de onrust bij leerlingen. 

De verwachtingen van die leerlingen die kunnen spellen, begrijpend lezen of opstellen schrijven 

is laag (30-50 %).  

 

Rekenen 

Bij economie en biologie gaat het om het toepassen van kennis, het inzicht om studiestof te 

herkennen bij een ander vak dan alle wiskunde.  

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

Er zou jaarlijks een tussentijdse meting moeten plaatsvinden om kennis van leerlingen te 

toetsen. Het goed specifiek volgen van leerlingen via een leerlingvolgsysteem zou moeten 

kunnen worden aangeboden door het Cito. Zij zouden hierbij een totaalpakket kunnen 

aanbieden, in plaats van verschillende delen. Dit leerlingvolgsysteem kan een handvat zijn: 

-  voor alle vakken 

. voor welk niveau een leerling zou moeten hebben 

- wat te doen als een leerling uitvalt, met een didactisch handelingsplan 

- een gebruiksvriendelijk systeem 

. een koppeling met andere schoolsystemen, zoals Magister. 

 

Een school zou meer geld moeten kunnen krijgen voor het opstellen van een didactisch 

handelingsplan, zodat goede diagnoses kunnen worden gegeven. Er zou een functie van een 

remedial teacher per sectie kunnen zijn.  

 

Bij het geven van adviezen over het bijspijkeren van zwakke punten moet een school niet het 

wiel hoeven uitvinden: via het leerlingvolgsysteem kan er een lijst van mogelijke 

herhaaloefeningen worden gemaakt.  

 

Daarnaast moet een school vrij kunnen handelen en maatwerk bieden: niet voor alle leerlingen 

geldt eenzelfde aanpak.  

 

Differentiatie onder leerlingen is een ‘probleem’: bij voorkeur zouden klassen van 10 leerlingen 

worden gevormd om zo individueel mogelijk les te geven. Het Jac. P. Thijsse College is een 

grote school. De grote schaal maakt het mogelijk om te differentiëren. Er wordt veel van 

docenten gevraagd om hun onderwijs toe te spitsen op (individuele) leerlingen. 
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Scholen hebben geen behoefte aan nascholing via pedagogische instituten: hiervoor is weinig 

animo. Docenten praten liever met vakcollega’s over hun aanpak, bijvoorbeeld via het internet 

of organisatie APS, of deskundigheidscentrum Q5.  

 

Doorlopende leerlijnen 

Een manier om de overgang van het primair naar het voortgezet onderwijs goed te begeleiden, 

is de invoering van een ‘junior high’: waarbij binnen de structuur van het basisonderwijs, door 

vakexperts onderwijs wordt gegeven. Het is ook de wens van basisschool om een goede 

aansluiting op de middelbare school te hebben. 

Op het VMBO hebben leerlingen strakker en meer gestructureerd onderwijs nodig. Bij havo-

leerlingen is dit al minder, waardoor de overgang van VMBO naar havo soms te groot is.  

Overigens is het niet wenselijk om doorlopende leerlijnen landelijk vast te leggen. Scholen 

opereren verschillend op verschillende schoolgebieden; ijkpunten via leerlijnen of 

referentieniveaus zijn mogelijk, maar een school moet hiertussen kunnen schipperen. 
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5 Verslag Kandinsky college                
            5 november 2008 

 
Aanwezigen: 

- Peter Venrooij (Afdelingsleider onderbouw Kandinsky) 

- Ineke Humblé (docent wiskunde Kandinsky) 

- Bas Simons (docent Nederlands Kandinsky)  

- Kim Dahrs (pedagoog Kandinsky) 

- Michiel Spee (docent thema vakken Kandinsky) 

- Carine Hagelen (Kandinsky) 

- Victor Rutgers, Irene Voskamp, Rick Hagelstein (AEF) 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

De toelatingstesten van het Kandinsky college laten zien dat kinderen die instromen (ver) onder 

het voorgeschreven niveau zitten, uitzonderingen daar gelaten. Het niveau van leerlingen 

verschilt en kan vergeleken worden met het niveau van leerlingen die in groep 4 tot en met 

groep 8 zitten, zowel voor taal als voor rekenen. Een TOA-toets die is afgenomen door een 

leerkracht bevestigd het lage niveau voor begrijpend lezen. Op een enkeling na haalde geen 

kind het vastgestelde niveau. 

 

De urgentie van kwaliteitsverbetering blijkt uit het feit dat de maatschappelijke redbaarheid 

onder druk komt te staan. Leerlingen kunnen bijvoorbeeld niet overweg met getallen of cijfers. 

Ze tellen bijvoorbeeld hotelkamernummers (203 -206) bij elkaar op, waarbij de gedachte dat er 

onderscheid gemaakt kan worden tussen deze twee getallen als aparte kamers niet bij de 

leerlingen opkomt.  

 

Er zijn de afgelopen jaren een aantal veranderingen doorgevoerd wat invloed heeft op het 

onderwijs. In het rekenonderwijs is dit het meest zichtbaar door de invoering van realistisch 

rekenonderwijs. Daarnaast wordt er opgemerkt dat de beeldcultuur invloed heeft op het 

taalniveau, omdat leerlingen steeds minder boeken lezen.  

 

Leerlingen die op het Kandinsky college binnen komen hebben een te kleine woordenschat. 

Daardoor begrijpen leerlingen het doel van een taal -of rekenopgave niet. Oorzaak van de te 

kleine woordenschat ligt mede in de allochtone achtergrond van de leerlingen. Thuis wordt er 

geen Nederlands gesproken, wat betekent dat die leerlingen een flinke achterstand oplopen. 

 

Afstemming PO-VO 

Kennisuitwisseling tussen het PO en het VO is daarbij ook belangrijk. Er is een aantal projecten 

gestart in Nijmegen om verbeteringen aan te brengen in de overdracht. Een aantal docenten 

weet echter niet welke stof of welke methode op de basisscholen wordt gedoceerd. Andere 

docenten weten dat wel. Zo maken leerlingen in groep 4 kennis met het ’t Kofschip, maar zien 

docenten in het VO dat niet terug en wordt dat opnieuw aangeleerd. Kortom, het inslijpen en/of 

onderhouden van kennis bij leerlingen wordt niet of onvoldoende gedaan. Opgemerkt wordt dat 

de doorlopende leerlijn van het VO naar het ROC voldoende aandacht krijgt, maar dat de leerlijn 

PO-VO onderbelicht blijft en meer aandacht verdient. 
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Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus 

De ontwikkeling van referentieniveaus is een stap in de juiste richting. Voorkomen moet 

worden dat de referentieniveaus een absolute norm worden. Ze moeten worden gezien als 

ijkpunten in de ontwikkeling van een leerling. Op deze manier kunnen zowel de leerkracht als 

de leerling zien hoe het gaat met de ontwikkeling van een leerling. De referentieniveaus dragen 

bij aan de ontwikkeling van een leerlingvolgsysteem vanaf groep 1, waarin doelen voor de 

leerling en leerkracht worden opgesteld. De referentieniveaus zijn voor docenten herkenbaar. 

Het zijn geen vage termen en ze zijn realistisch.  

 

Taalbeleid 

Binnen de school wordt ook gestimuleerd om taal en rekenen te verbeteren. Zo krijgen 

docenten de tijd en vrijheid om naar conferenties te gaan en wordt er taalbeleid op de school 

ontwikkeld. De ontwikkeling van een rekenbeleid verloopt langzamer, omdat er onvoldoende 

interesse is.  

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

De referentieniveaus moeten niet worden opgelegd door OC&W. De referentieniveaus kunnen 

alleen werken wanneer verschillende partijen betrokken worden bij de ontwikkeling, 

bijvoorbeeld de PO-VO-MBO-raad. De rol van OC&W is daarin beperkt tot het verstrekken van 

(financiële) middelen. Over de middelen moet vervolgens wel verantwoording worden 

afgelegd. Een dergelijk traject kost echter wel een aantal jaren.  

 

Wat nodig is om de referentieniveaus te implementeren is geld en tijd met name voor 

basisscholen. Leraren in het primair onderwijs hebben het zwaar, de wegdruk is groot, 

waardoor er wel tijd vrij moet komen om de referentieniveaus in te voeren. Investeringen in het 

onderwijs hebben over de hele linie (WO tot VO) plaatsgevonden de afgelopen jaren, behalve in 

het PO. Juist in het PO zijn nu extra investeringen nodig.  

 

Naast tijd en geld zijn er pilots nodig waarin verbetertrajecten worden besproken. Daarnaast 

moeten ook ouders zich bewust worden van het probleem. Zij moeten kinderen in 

leeftijdsperiode van 2 tot 5 jaar stimuleren woorden te leren, ze moeten kinderen voorlezen en 

ze moeten in het bijzijn van het kind Nederlands praten, want in die levensfase nemen kinderen 

veel op uit hun omgeving. 

 

Belemmeringen 

Het cultuur verschil tussen het PO en VO en de houding van beide sectoren zorgt voor een 

belemmeringen om referentieniveaus in te voeren.  

 

Problemen voor de doorlopende leerlijnen liggen vooral bij VMBO-scholen niet bij HAVO/VWO 

scholen. Van de leerlingen op het Kandinsky haalt 45% het 2F niveau niet. Dit blijkt ook uit de 

bespreking van de oefenopgaven. Een opgave als voorbeeld 1A (p.27) krijgt elke leerling en een 

aantal kan deze opgave maken, maar niet iedereen. Voorbeeld 2B is lastiger. De hele 

schoolcarrière door krijgen leerlingen deze stof, maar op een of andere manier snappen ze deze 

opgave niet. De instructiekaart is wel een goed voorbeeld van taal in een functionele context. 

De begrippen die op de kaart staan, zullen door de meeste leerlingen niet worden begrepen.  

 

Tussendoelen  

Het opstellen van tussendoelen levert extra informatie over de ontwikkeling van een leerling. 

Ideaal zou een leerlijn zijn waarin leerlingen worden gevolgd van de peuterschool tot het eind 

van hun schoolcarrière. Tussendoelen zullen alleen werken wanneer ze niet van boven af 

worden opgelegd.  

16



VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

6 Verslag Norbertus college  
   6 november 2008 
 

 

Aanwezigen: 

- Mark Mathon (docent wiskunde Norbertus) 

- Eelco van Hoecke (docent geschiedenis Norbertus) 

- Kees Maas (afdelingsdirecteur Havo Norbertus)  

- Eef Strijker (docent economie Norbertus) 

- Ad van Luijt (docent economie Norbertus) 

- Martine Mÿlle (remedial teacher Norbertus) 

- Wim Derks (afdelingscoördinator onderbouw Norbertus) 

- Victor Rutgers, Emmylou Aben, Rick Hagelstein, (AEF). 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Leerlingen begeven zich tegenwoordig veel op internet en lezen daar korte teksten. Het gevaar 

wat daarin schuilt is vluchtigheid. Wanneer kinderen bijvoorbeeld een toetsvraag lezen, 

onthouden ze alleen het eerste gedeelte van de vraag. Het tweede gedeelte onthouden ze niet 

met als gevolg dat ze geen volledig antwoord geven op de  vraag.  

 

De instroom van het Norbertus college bestaat uit 50 basisscholen, wat zorgt voor verschillen. 

Leerlingen van de ene school bezitten de vaardigheden om volledige en goed onderbouwde 

antwoorden te geven op een vraag, terwijl leerlingen van andere basisscholen dit niet lukt. 

Resultaten van een toets begrijpend lezen in de 1
ste

 klas geven weer dat 40% van de Havo-

leerlingen, 27% van de Havo/Vwo-leerlingen en 8% van de Vwo-leerlingen niet voldoet aan de 

norm uit de instaptoets voor taal. 

 

De verschillen tussen leerlingen liggen met name op het gebied van taal en kunnen deels 

verklaard worden door samenstelling van de leerling-populatie en zijn deels afhankelijk van de 

kwaliteit van de docent in het PO.  

De laatste verklaring is gebaseerd op het feit dat de kerndoelen voor elke school gelijk zijn, 

maar de invulling er van verschilt. Een belangrijke rol daarin is weggelegd voor de docent.  

 

In talige vakken is de woordenschat van leerlingen minder dan het voorheen was, waardoor 

leerlingen bijvoorbeeld over een vraag met daarin het woord “hypocriet (=schijnheilig)” vragen 

wat schijnheilig betekent. Door een aantal uit twijfels bij de vraag of er sprake is van een 

verslechterende woordenschat. In een veranderende samenleving kan de woordenschat ook 

veranderen. Kinderen hebben tegenwoordig een andere woordenschat. De vraag is of leraren 

daar niet in mee moeten gaan, want in de toekomst kan dat de woordenschat zijn die de 

maatschappij verlangt.  

 

Het niveau van het rekenwerk is gedaald, omdat herhaling of het reproduceren tegenwoordig 

niet meer hoeft. De invoering van het realistisch rekenen is daar mede debet aan. Ook de 

invoering van de rekenmachine heeft ervoor gezorgd dat het getalgevoel bij leerlingen is 

verdwenen. Het inslijpen van kennis moet meer aandacht krijgen, maar in het basisonderwijs is 

daar vooralsnog geen tijd voor. Ook is de taligheid in het rekenonderwijs toegenomen. 

Wanneer een leerling moeite heeft met taal kan het gevolg zijn dat hij of zij de opdracht onjuist 

maakt, omdat hij of zij de vraag niet snapt. Het resultaat is dat de rekenkwaliteit niet 

daadwerkelijk is getoetst, maar er wel een cijfer voor rekenen wordt gegeven.  
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Verbeteringen in het onderwijs zijn nodig, want het gaat hier en daar slechter. Er is echter geen 

sprake van een drastische achteruitgang. 

Taalbeleid 

Om de kwaliteit van taal te verbeteren heeft het Norbertus taalbeleid ontwikkeld. Het taalbeleid 

is erop gericht dat er niet alleen in RT-uren extra aandacht voor taal is, maar dat deze aandacht 

in andere vakken terugkomt. Docenten van het Norbertus hebben een pakket met 

aandachtspunten gekregen waarin de strategie van het lezen, het begrijpen van een tekst en 

het begrijpen van woorden centraal staan. Het ontwikkelen van taalbeleid is in de eerste twee 

klassen nog mogelijk, omdat daarvoor instrumenten bestaan. Vanaf drie HAVO of VWO-klassen 

zijn deze instrumenten niet voorhanden.  

 

Afstemming PO-VO 

Afstemming tussen de basisscholen en het Norbertus op het gebied van taal- en/of 

rekenonderwijs gebeurt eigenlijk niet. Voor taal wordt bij de leerlingen wel een instaptoets (zie 

resultaten hierboven) afgenomen, maar de resultaten ervan worden niet teruggekoppeld aan 

het PO.  

 

Toch wordt de overgang van het PO naar het VO gezien als een breuk en is er echt een 

gesprek nodig tussen het PO en het VO. Er zou een algemene discussie tussen de sectoren 

moeten komen over wat de sectoren van elkaar verwachten, zodat het Nobertus vervolgens 

zonder problemen hierover in overleg kan treden met het PO.  

 

Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus  

De differentiatie in het PO is te groot, leerkrachten moeten kinderen van verschillende niveaus 

in verschillende vakken opleidingen. Referentieniveaus kunnen daarom in het PO structuur en 

richting bieden. In het VO is de differentiatie niet zo groot, want daar zijn meer vakdocenten. 

 

De referentieniveaus bieden één ijkpunt. Op 12-jarige leeftijd zou elke leerling het niveau 1F 

kunnen halen. Er wordt door een aantal getwijfeld of er wel genoeg ijkpunten zijn. Er wordt 

voorgesteld om per richting een aantal ijkpunten vast te stellen. Je zou deze ijkpunten dan als 

toelatingseis voor het VMBO, de HAVO of het VWO kunnen gebruiken.  

 

Er worden ook vraagtekens gezet bij de noodzaak van referentieniveaus. Er bestaan al 

kerndoelen voor het PO en er is een Cito-toets met leerlijn die mogelijkheden biedt. Opgemerkt 

wordt dat Cito relatief toets en de referentieniveaus absoluut toetsen. Referentieniveaus 

moeten niet gezien worden als toets, maar als ijkpunt voor de ontwikkeling van een kind.  

 

Bij de invoering van de referentieniveaus is het belangrijk dat een kind niet ‘dood’ wordt 

getoetst. Afstemming over de toets moet ook plaatsvinden tussen het PO en het VO, zodat 

een leerling daar niets van merkt.  

 

Een aantal is kritisch over de referentieniveaus. Er bestaat een gevaar dat de referentieniveaus 

een bureaucratisch moloch worden die de voorziene ontwikkeling om zeep helpt. Voor 

sommige domeinen is er al een referentieniveau, namelijk het centraal schriftelijk eindexamen. 

Een landelijke norm voor de referentieniveaus is teveel.  

 

Anderen stellen dat de referentieniveaus waarvoor eventueel materiaal kan worden ontwikkeld 

wel helpt het probleem rondom de instroom van 50 basisscholen te tackelen. Daarnaast 

kunnen referentieniveaus je meer informatie verschaffen over hoe het staat met de 

ontwikkeling van een kind.  
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Condities voor de invoering van referentieniveaus 

Wat nodig is om de referentieniveaus in te voeren is een betere opleiding van docenten. 

Momenteel zijn de opleidingen teveel gericht op didactische vraagheden en ontbreekt 

essentiële vakinhoudelijke kennis. 

- Daarnaast is tijd en geld nodig. Niet alleen in het VO, maar met name tijd in het PO  

- Moeten er doorlopende leerlijnen worden ontwikkeld 

- Is er nieuw materiaal nodig om de doorlopende leerlijnen vorm te geven 

- Moet er afstemming plaatsvinden tussen het PO en het VO.  
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7 Verslag AOC-raad  
   7 november 2008 
 

 

Aanwezigen: 

- Karen Laarveld (Lid AOC-raad) 

- Joep Holtackers (Wellant college) 

- Wolter Smit (Wellant college) 

- Laura van Esveld (Wellant college) 

- Jan Roest (Wellant college) 

- Wim Huiberts (Clusius college) 

- Marga Arts (Helicon opleidingen) 

- Emmylou Aben, Rick Hagelstein (AEF) 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Een voorbeeld waaruit de urgentie voor extra aandacht voor taal en rekenen blijkt, is dat in de 

sector VMBO-groen het vak wiskunde geen verplicht examenvak meer is. Dat geeft dat 

leerlingen moeite hebben met wiskunde. In plaats daarvan kunnen leerlingen een vak biologie 

kiezen, dat past beter bij de sfeer van de sector groen. Leerlingen zullen tot en met derde jaar 

wiskunde verplicht moeten volgen. Het positieve bij-effect van deze maatregel is dat leerlingen 

dan slagen met betere cijfers. Het uitsluiten van het examenvak wiskunde levert echter andere 

positieve bij-effecten op.  

 

Om leerlingen toch met een diploma van school te sturen is ervoor gekozen om het vak te laten 

vallen.  

 

Onderwerpen waarmee leerlingen moeite hebben zijn begrip van tijd, maten en gebrek aan 

gevoel voor getallen. Bijvoorbeeld: het feit dat leerlingen problemen hebben met tijd levert 

problemen op wanneer leerlingen beginnen met een stage.  

 

Ook op taalgebied is de urgentie hoog. Er wordt gesteld dat leerlingen een examen beter 

maken, wanneer de vragen in msn-taal worden gesteld, dan wanneer de vragen in gewoon 

Nederlands worden geformuleerd – ze beheersen de inhoud, maar taal is een probleem. 

 

Het niveau van leerlingen op het gebied van taal en rekenen is gelijk aan het niveau van 

leerlingen in groep 6 of 7. Men stelt dat urgentie op taalgebied hoger is dan op rekengebied, 

omdat beperkte kennis van taal ook voor belemmeringen zorgt bij rekenen. Daarnaast worden 

de eindexamens van VMBO-leerlingen steeds taliger, waardoor het voor leerlingen moeilijker is. 

 

Taalbeleid 

Een aantal scholen is bij de laatste controle van de Inspectie op de vingers getikt, omdat ze niet 

een expliciet taalbeleid hadden. Volgens de Inspectie is een school wettelijke verplicht 

taalbeleid te ontwikkelen wanneer een bepaald percentage van de leerlingen LWOO-onderwijs 

volgt. De meeste scholen zijn nu bezig met de ontwikkeling van taalbeleid en een deel schenkt 

ook aandacht aan rekenbeleid. Met het taalbeleid wordt geprobeerd de bewustwording onder 

de docenten dat zij allemaal ‘docent Nederlands’ zijn, te vergroten. Het rekenbeleid richt zich op 

de ontwikkeling van praktische opdrachten, omdat leerlingen moeite hebben om de vertaalslag 

van theorie naar praktijk te maken. De referentieniveaus helpen bij de ontwikkeling van 

taalbeleid. 
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De motivatie voor de ontwikkeling van het taalbeleid komt niet alleen voort uit de berisping die 

aantal scholen van de Inspectie heeft gekregen. Op de meeste scholen bestond al enige tijd 

het idee om de kwaliteit van taal te verbeteren. Dit, omdat een groot aantal leerlingen die op de 

scholen binnenkomen een leerachterstand hebben. Er wordt vervolgens geprobeerd deze 

leerachterstand weg te werken, maar dat is lastig.  

 

Herkenbaarheid van de referentieniveaus 

Om de herkenbaarheid van de referentieniveaus vast te stellen zijn een aantal voorbeelden 

besproken. Wat betreft de rekenopgaven zullen vooral BB-leerlingen veel moeite hebben met 

de besproken opgaven, een deel van deze leerlingen zal het niveau gewoonweg niet halen op 

het eindexamen. Het feit dat taalgebruik hierin een belangrijke rol speelt wordt duidelijk met het 

begrip jerrycan. De meeste leerlingen zullen dit woord niet kennen, waardoor het lastiger is om 

de opgave te begrijpen.  

 

Haalbaarheid van de referentieniveaus 

Het 2F-niveau wordt op dit moment, maar ook in de komende twee tot drie jaar niet door 90% 

van de leerlingen gehaald. Kaderleerlingen zullen uiteindelijk het 2F-niveau wel halen, BB-

leerlingen niet.  

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

In de huidige vorm van het onderwijs kan nog een slag gemaakt worden als het gaat om de 

kwaliteit van taal en rekenen. Daarvoor is nodig dat scholen planmatig gaan werken. Van 

scholen vraagt dit professionalisering van de leerkrachten en de intern begeleiders met name 

waar het didactische handelingen betreft.  

 

De referentieniveaus moeten wel passen of aansluiten op bestaande onderwijstrajecten, zoals 

Passend onderwijs, maatschappelijke stages en Weer terug naar School. Wanneer hier geen 

rekening mee wordt gehouden worden de regeldruk en de technische voorschriften nog groter.  

 

Daarnaast moet er kennis van buiten de school beschikbaar zijn om het taalbeleid van de 

scholen te kunnen optuigen. Daarbij moet extra aandacht geschonken worden aan de 

praktijkdocenten, omdat zij minder sterk zijn op gebied van taligheid, zowel qua kennis als 

didactische vaardigheden.  

 

Niet alleen de invoering van referentieniveaus verhoogd de kwaliteit van het taal of 

rekenonderwijs. Er moet ook meer geïnvesteerd worden in de Pabo’s, omdat daar het verval 

van kwaliteit de laatste jaren groot is.  

 

Voordat de referentieniveaus ingevoerd kunnen worden moet er eerst nog een 

concretiseringslag gemaakt worden, zodat het niet alleen voor leerkrachten duidelijk is wat ze 

betekenen, maar ook voor ouders en leerlingen. Leerlingen weten dan ook wat er van ze 

verwacht wordt.  

 

Om de ontwikkelingen van een leerling te volgen met betrekking tot de referentieniveaus is 

een leerlingvolgsysteem nodig.  
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Om de referentieniveaus te kunnen realiseren moeten de methodes erop worden afgestemd, 

waaraan vervolgens de einddoelen zijn gekoppeld. De methodes moet echter wel maatwerk 

bieden. Zeker in het praktijkonderwijs is de ontwikkeling van methodes een aandachtspunt. 

Praktijkdocenten moeten de koppen bij elkaar steken om de inhoud van het lesprogramma te 

bepalen en dit vervolgens kort sluiten met wiskunde – en taaldocenten. Op die manier staat de 

praktijk centraal, maar wordt er wel aandacht besteed aan taal en rekenen. 

 

Daarnaast zijn er nog faciliteiten voor ondersteuning in de vorm van geld, tijd, ruimte en pilots. 

Pilots waarin een aantal scholen bij elkaar komen, om de voortgang van de invoering van de 

referentieniveaus te bespreken en de uitkomsten terug te koppelen aan het veld, zou welkom 

zijn. 

 

Rol OC&W/Inspectie 

OCW mag in ruil voor de bovengenoemde ondersteuning monitoren, want wanneer er geld, 

ruimte en tijd wordt vrijgemaakt hoor je daarover wel verantwoording af te leggen (geen 

afrekenschap!).  

 

De inspectie moet zorgen voor betere afstemming tussen het leerprogramma en de 

eindexamens in het praktijkonderwijs. Leidend voor de eindexamens moeten de praktijkvakken 

zijn, niet de algemene taal en rekenvaardigheden, want daar zullen leerlingen in hun 

maatschappelijke carrière minder gebruik van maken.   
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8 Verslag Celeanum gymnasium  
   10 november 2008 

Aanwezigen: 

- Marco de Vries (plaatsvervangend rector, Celeanum) 

- Loes Dijs (zorgcoördinator, Celeanum) 

- Enteke Assink (wiskunde docent, Celeanum) 

- Bas van der Zwaag (docent Nederlands, Celeanum) 

- Bart Scheperboer (economie docent en decaan, Celeanum) 

- Jessica Tissink (VO-raad) 

- Irene Voskamp, Emmylou Aben, Rick Hagelstein (AEF) 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

In het onderwijs is een aantal veranderingen zichtbaar. Op het gebied van rekenonderwijs 

hebben leerlingen die van de basisschool komen een andere manier van leren aangeleerd. De 

nadruk in de methodes ligt meer op het realistisch rekenen en minder op het herhalen van 

tafels of hoofdrekenen. Dit is een aantal jaar te ver doorgeschoten, maar tegenwoordig komt 

die herhaling ook weer terug in de methodes, toch blijft de latente kennis beperkt. Uiteindelijk 

moet er een balans gevonden worden tussen beide onderwijsmethodieken.  

 

Bij taal is een afname van kwaliteit te bespeuren. Allereerst neemt de kennis van klassieke 

spelling van werkwoordsvormen af. Ten tweede hebben leerlingen meer moeite met ontleden 

en het benoemen van zinsdelen. De afname van kwaliteit van taal is wel gerelateerd aan de 

basisschool waar de leerling vandaan komt. De ene basisschool levert betere leerlingen af dan 

de andere. 

 

In het algemeen, dus los van de basisschool waar een leerling vandaan komt, stelt het 

Celenaum dat de woordenschat afneemt. Oorzaken die genoemd worden zijn een toename van 

het internetgebruik en het feit dat leerlingen minder boeken lezen. Daarnaast vinden leerlingen 

het steeds moeilijker om goede formuleringen en redeneringen voort te brengen.  

 

Het urgentieniveau voor kwaliteitsverbetering is bij het Celeanum niet hoog. Op een aantal 

punten wordt een achteruitgang waargenomen, maar met name in het basisonderwijs. Deze 

achterstand wordt vervolgens recht getrokken in de brugklas. Sommige stellen voor om de lat 

voor zowel de spraak als de schrijfvaardigheid op taalgebied hoger te leggen.  

 

Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus 

De leerlingen die het Celeanum verlaten voldoen allemaal aan het 4F niveau. De formulering 

van het 4F is herkenbaar en haalbaar. Er zou eventueel een hoger streefniveau kunnen worden 

gemaakt om gymnasia te motiveren er een stapje bovenop te doen.  

 

Het is opvallend dat techniek en woordenschat niet verder beschreven staat dan het 2F niveau. 

Dat moet wel verder uitgewerkt worden, want met het oog op begrijpend lezen is dat juist 

belangrijk. 

 

In het onderwijs wordt tegenwoordig te veel gefocust op de vaardigheden, maar te weinig op 

kennis. De focus op vaardigheden is ingezet met de invoering van de 2
de
 fase. Er wordt gesteld 

dat leerlingen eerst moeten weten, kennis moeten hebben, voordat ze moeten weten hoe ze 

deze kennis moeten gebruiken.  
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De referentieniveaus moeten eigenlijk opgenomen worden in het centraal schriftelijk 

eindexamen.  

 

Afstemming VO-Universiteiten  

Er vindt geen overleg plaats over de kwaliteit van onderwijs tussen het Celeanum en 

universiteiten. Van oud-leerlingen krijgt het Celeanum te horen dat ze geen problemen hebben 

op het gebied van taal en rekenen op de universiteit. Sinds kort krijgt de school feedback van 

de Rijksuniversiteit Groningen over de voortgang van oud-leerlingen. Dat wordt als positief 

ervaren, maar de resultaten zijn niet afgezet tegen een gemiddelde. Daarom kan er niets 

gezegd worden over de kwaliteit van de oud-leerlingen. Toegang tot of beschikking over deze 

informatie zou welkom zijn.  

 

Universiteiten klagen over de slechte kwaliteit van de leerlingen, maar geven niet aan op welke 

punten/onderwerpen leerlingen onvoldoende scoren. Om deze informatie-uitwisseling te 

realiseren zou de VO-raad zich sterk moeten maken. 

 

Overgang PO-VO 

De meeste leerlingen die instromen voldoen nog niet aan het 2F-niveau, na de brugklas voldoen 

ze hier wel aan. 

 

Referentieniveaus kunnen vooral informatie opleveren voor de overgang van leerlingen van het 

PO naar het VO. Om de overgang van het PO naar de gymnasia beter te laten verlopen kan de 

invoering van een expertniveau een oplossing zijn. Daarbij moet wel opgemerkt worden dat de 

referentieniveaus niet van boven moeten worden opgelegd, maar als een soort diagnostische 

toets gebruikt moeten worden. Scholen moeten namelijk wel zelf kunnen bepalen welke 

leerlingen ze toelaten. De toets moet uniform worden, waarbij alle scholen ‘verplicht’ zijn hem 

af te nemen. 

 

Rol Inspectie 

De trend is dat de inspectie zich steeds verder terug trekt uit het onderwijs. Het Celeanum is 

ervoor dat de inspectie zeker wanneer het eindexamens betreft dat ze strenger moet gaan 

controleren. De verschillen tussen scholen bij het nakijken zijn te groot. Daar moet de Inspectie 

beter op gaan controleren en wanneer blijkt dat een school of leerkracht onvoldoende scoort, 

moeten er sancties volgen.  

 

Wanneer er referentieniveaus worden ingevoerd moet de basisschool kunnen aantonen dat 

een kind eraan voldoet. Er bestaat oneindigheid over het feit of referentieniveaus absolute of 

relatieve normen moeten zijn. Wel staat vast dat een overkoepelende organisatie de normen 

moet vast stellen. 

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

Referentieniveaus moeten ervoor zorgen dat leerkrachten worden uitgedaagd. Wanneer ze 

worden opgelegd, bijvoorbeeld met verplichte toetsen en ze zijn niet uitdagend, dan krijg je een 

tegenbeweging op gang. Dat levert een hoge mate van irritatie op.  
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9 Verslag AOC Citaverde college  
   11 november 2008 
 

Aanwezigen: 

- Karel Montforts (docent wiskunde Citaverde college Weert) 

- Paul Dielissen (adjudant directeur Citaverde college) 

- Bart Dirkx (adjudant directeur Citaverde college Roermond) 

- Hamid Ait Oumghar (teamleider Citaverde college) 

- Chantal Souren  (docent wiskunde Citaverde college Heerlen) 

- Ludo Hodzelmans (medewerker stafbureau) 

- Marion van Kempen (adjudant directeur Citaverde college Roermond) 

- Joop Thissen (decaan en docent Citaverde college) 

- Victor Rutgers, Emmylou Aben, Rick Hagelstein (AEF) 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Er is sprake van een urgent probleem. Vooral het niveau van het begrijpend lezen daalt snel. Dit 

blijkt uit de interne toets die leerlingen maken wanneer ze de school binnenkomen en uit de 

geluiden die het PO laat horen. Op de basisscholen is er onvoldoende tijd beschikbaar om 

voldoende aandacht te besteden aan begrijpend lezen, terwijl verbetering bewerkstelligen een 

kwestie is van doen.  

 

Ook op rekengebied is er sprake van een probleem. Wanneer een leerling de overstap maakt 

van het PO naar het VO of van het VO naar het MBO wordt de rekenstof steeds opnieuw 

herhaald en behandeld. Herhaling op zich is geen probleem, maar daardoor blijft er weinig tijd 

over om ‘nieuwe’ stof te behandelen. Daarnaast vormt het realistisch rekenen een probleem, 

omdat leerlingen door een taalachterstand vaak de opgave niet begrijpen. 

 

Leerlingen op het VMBO hebben vooral moeite met taal. De beheersing ervan is slecht en 

voldoet niet aan het gewenste niveau. Basisvaardigheden zouden permanent herhaalt moeten 

worden, zowel in de onder- als in de bovenbouw. In de beschikbare methodes is vooralsnog te 

weinig aandacht voor leesstrategieën. 

 

De samenleving verandert en daarmee ook de leerlingen. De leerlingen nemen geen informatie 

meer tot zich door het lezen van boeken, maar via andere, visuele kanalen. Daarnaast wordt 

gesteld dat leerlingen alleen informatie tot zich nemen die zij denken nodig te hebben, 

waardoor een gebrek aan latente kennis ontstaat dat wel door de maatschappij verwacht wordt  

wel aanwezig te zijn. Leerlingen beseffen voor het eerst dat ze over onvoldoende kennis 

beschikken wanneer ze in aanraking komen met de verwachtingen van de werkgever.  

 

Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus 

De referentieniveaus zijn herkenbaar en lijken nuttig. Ze formuleren niet alleen doelen, maar 

geven ook de mogelijkheid om in de gaten te houden hoe het staat met de ontwikkeling van 

een leerling. In tegenstelling tot de kerndoelen zijn de referentieniveaus ijkmomenten en dat is 

een pluspunt. Daarnaast zorgt het ervoor dat zowel het PO als het VO dezelfde taal spreken bij 

de overgang van leerlingen naar vervolgonderwijs. 

 

Een aantal is sceptisch over de referentieniveaus, want het is weer een nieuw kader naast vele 

anderen. 

25



VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

Haalbaarheid referentieniveaus 

Het vastgestelde 2F-niveau zou door kaderleerlingen gehaald moeten worden. Van de BB-

leerlingen zal een groot gedeelte dit niveau niet halen. Het 2F-niveau zou eigenlijk gelijk gesteld 

moeten worden met het MBO2-niveau. Daarmee wordt er voorgesteld om de leeftijd voor het 

2F-niveau te verschuiven naar 18 jaar. Wel blijft de vraag bestaan of er in die twee jaar zoveel 

bijgeleerd kan worden dat de leerlingen dan wel kunnen voldoen aan het 2F-niveau.  

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus: 

- De doorlopende leerlijnen moeten aansluiten op het raamwerk MBO.  

- De referentieniveaus moeten worden opgenomen in de eindtermen voor het eindexamen.  

- De referentieniveaus moeten niet worden gezien als een nieuw normeringsysteem.  

- De professionaliteit van docenten moet worden vergroot en ze moeten meer tijd krijgen om 

leerlingen zaken ‘te leren’ (onderhouden). 

 

Ook moet het curriculum op de Pabo’s worden verbeterd, want dat is vandaag de dag te laag. 

De paniek omtrent het rekenen op de Pabo’s en hun reactie met het bindend studieadvies voor 

MBO-instromers zou versoepelt moeten worden, omdat MBO-instromers misschien niet over 

de gevraagde rekenvaardigheid beschikken, maar wel goede didactische vaardigheden kunnen 

hebben. Wanneer de eisen niet versoepeld worden, zal het aantal instromers verminderen 

waardoor de Pabo’s moeite zullen krijgen met het werven van nieuwe studenten.  

 

Overgang PO-VO 

Er is veel contact met basisscholen, maar zij weten niet wat het Citaverde doet en het 

Citaverde weet niet wat zij doen. Wel is het Citaverde op de hoogte van het advies dat een 

leerling meekrijgt van het PO. Het Citaverde slaagt erin 50% van de leerlingen te laten 

uitstroom op een hoger niveau dan het adviesniveau van het PO.  

 

Er wordt ook geprobeerd de digitale dossiers van het PO en het VO op elkaar te laten 

aansluiten. De beperkingen van de software zorgen ervoor dat dit nog niet lukt.  

 

Rol ouders 

Ouders zouden ook een rol moeten spelen in het verbeteren van de kwaliteit van taal en 

rekenen. Alle taken worden tegenwoordig op het onderwijs afgeschoven, waardoor het 

onderwijs niet meer toekomt aan haar primaire taak, onderwijs geven. Een deel van de groep 

pleit ervoor dat de school zich heroriënteert op haar takenpakket, maar daarvoor moet ze wel 

het gesprek met ouders aangaan. Niet iedereen deelt deze opvatting. Zij stellen dat het 

takenpakket van de school, meer omvat dan alleen onderwijs, omdat dat gevraagd wordt door 

de maatschappij.  

 

Rol Inspectie 

De Inspectie zou haar manier van toezicht houden moeten veranderen. Er moet meer 

maatwerk geleverd worden, waarbij er minder gefocust moet worden op standaarden.  
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10 Verslag Thorbecke V.O.  
     11 november 2008 

Aanwezigen: 

- Anja van Holten (teamleider Mavo van de Wolfert van Borselen Scholengroep) 

- Joan Titarsolej (adviseur stichting Boor) 

- Jan Teekens (locatiedirecteur Thorbecke V.O.) 

- Fouzja Salhi (docent wiskunde Thorbecke V.O.) 

- Chittra Jethoe (docent Nederlands/wiskunde Thorbecke V.O.) 

- Hans Lammers (Einstein Lyceum) 

- Victor Rutgers, Emmylou Aben, Rick Hagelstein (AEF) 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Het taalniveau wat leerlingen hebben sluit niet aan bij het verwachtingsniveau van docenten. 

Leerlingen die vanuit het PO op het Thorbecke V.O. komen, hebben meestal een 

taalachterstand. Wanneer leerlingen in het VO komen moeten we ze een overgangsprogramma 

aanbieden van 1 tot 2 maanden, waarin het juiste niveau van de leerling kan worden 

vastgesteld en waarin hiaten ontdekt kunnen worden in de kennis van leerlingen, opdat we ze 

dan snel naar een hoger niveau kunnen brengen.  

 

Het Thorbecke V.O. is er wel van overtuigd dat de leerlingen voldoende capaciteit bezitten om 

het VMBO te doorlopen, maar de taalachterstand zit hen in de weg. Met name op het gebied 

van begrijpend lezen zijn de problemen groot.  

 

Het Thorbecke V.O. maakt gebruik van een aantal toetsen om de ontwikkeling van een leerling 

te kunnen volgen. Daaruit blijkt dat het niveau van de leerlingen in de burgklas redelijk is, maar 

dat het niveau in de tweede klas drastisch is gedaald. Als reactie daarop zijn maatregelen 

genomen.  

 

Taalbeleid 

Leerlingen moeten een drempeltoets afleggen op drie momenten in de tijd om de ontwikkeling 

van het begrijpend lezen te kunnen monitoren. Daarnaast krijgen leerlingen een uur extra per 

week begrijpend lezen, zijn er leesboeken aangeschaft voor leerlingen en krijgen leerlingen die 

extra aandacht nodig hebben RT-begeleiding.  

 

Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus 

Wat er echter ontbreekt is een methode die het mogelijk maakt om het algemene niveau taal 

en rekenniveau van leerlingen te bepalen met daarbij een aantal ijkpunten. De referentieniveaus 

lijken daarvoor een geschikte methode, want ze geven een beeld van het niveau van leerlingen 

die uit het PO komen en bevatten een aantal ijkpunten.   

 

Een aantal is bang de referentieniveaus hetzelfde doel hebben als de basisvorming van weleer. 

Gezien het feit dat de basisvorming geen succes was, zijn een aantal mensen wat kritisch. 

 

Het 1F-niveau wordt op het gebied van techniek en woordenschat niet door alle leerlingen 

gehaald. Het 1F-niveau is voor het lezen gelijk aan het Avi 8-9 niveau. Leerlingen die op het 

Thorbecke V.O. binnenkomen hebben meestal een niveau van Avi 4-5. 
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Geschat wordt dat 30% van de leerlingen niet aan het 1F-niveau zal voldoen.  

 

De referentieniveaus zouden voor een aantal zaken gebruikt kunnen worden; inzicht krijgen in 

hoe de leerling ervoor staat en je zou kunnen differentiëren naar leerlingen. 

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

De referentieniveaus kunnen helpen om de kwaliteit te verbeteren wanneer de 

referentieniveaus van boven naar beneden (MBO-VO-PO) en van beneden naar boven (PO-VO-

MBO) op elkaar worden afgestemd.  

Om de kwaliteit van het onderwijs te verhogen moet er een tussenweg gevonden worden in 

het geven van ‘oud’ onderwijs waarbij kennisontwikkeling centraal stond en het huidige 

competentiegerichtonderwijs. Het beste van deze twee stromen moeten gecombineerd en 

voortvloeien in een nieuwe lesmethode.  

 

Er is een adequate beschrijving en uitwerking nodig van de referentieniveaus, zodat docenten 

weten waar ze aan toe zijn. Dit betekent een concretisering van het materiaal waarbij ook een 

aantal tussendoelen worden vastgesteld. 

 

Om te meten in hoeverre leerlingen voldoen aan de referentieniveaus of om halverwege het 

traject het niveau van leerlingen vast te stellen, zijn toetsen nodig. Men vraagt zich af hoe de rol 

van SLO en Cito is met betrekking tot de ontwikkeling ervan. 

 

De hiaten die bestaan in de kennis van de leerlingen in de overgang van het PO naar het VO 

moeten in kaart worden gebracht, zodat docenten er aandacht aan kunnen besteden.  

 

Om de instroom van PO naar het VO beter te laten verlopen is een goed leerlingvolgsysteem 

nodig, waaraan advies en materiaal wordt verbonden, zodat docenten gelijk kunnen ingrijpen. 

 

De referentieniveaus mogen niet te vrijblijvend zijn. Ze moeten garanderen dat leerlingen van 

het PO voldoen aan deze niveaus, zodat het Thorbecke V.O. weet wat het niveau is van 

leerlingen die binnenkomen. 

 

Er moet wel een apart referentieniveau voor zorgleerlingen komen. Een hoog ambitieniveau 

waarvoor het PO kiest, is niet realistisch. Het referentieniveau moet in het verlengde liggen van 

wat een kind kan. Als dat niet geval is, werkt dat juist averechts. 

 

Overige opmerkingen 

- door de invoering van referentieniveaus mag er geen afrekencultuur ontstaan.  

- referentieniveaus moeten geen absolute waarden bevatten. 

- referentieniveaus moeten niet van boven worden opgelegd. 
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11 Verslag het Hooghuis lyceum  
     12 november 2008 
 

Aanwezigen: 

- Francis Elkerhout (schoolleider, Hooghuis) 

- Johan Sprado (docent wiskunde, Hooghuis) 

- Letti Vis (docent Nederlands, Hooghuis) 

- Brigitte Rupert (docent wiskunde, Hooghuis) 

- Emmylou Aben, Rick Hagelstein (AEF) 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Vroeger hadden we op het lyceum de MAVO. Op de MAVO lag de nadruk in het onderwijs 

vooral op taal en rekenen. Alleen maar kennis van taal en rekenen was voor MAVO-leerlingen 

echter niet genoeg. Competentie en vaardigheden kregen leerlingen niet aangeleerd, waarop 

heeft het lyceum besloot ‘eigentijds leren in te voeren. De laatste jaren is de nadruk op het 

‘eigentijds leren’ te ver doorgeslagen, waardoor leerlingen een tekort aan kennis van taal en 

rekenen hebben. Om leerlingen goed onderwijs aan te bieden zou een combinatie gemaakt 

moeten worden tussen bovenstaande onderwijsmethodieken. 

 

Leerlingen hebben steeds meer moeite om de eindtermen voor begrijpend lezen te halen. Het 

Hooghuis lyceum heeft daarop besloten om verbeteringen aan te brengen. Het SLO werd 

benaderd voor ondersteuning bij het ontwikkelen van haar eigen programma, maar zij konden 

dit niet maken. 

 

Het Hooghuis lyceum werkt nu met de methode ‘Nieuwsbegrip’ dat op internet wordt 

aangeboden. Deze methode is ook bruikbaar voor basisscholen, wat een doorlopende leerlijn 

oplevert. Gebruik van de methode door PO- en VO-leerlingen vraagt wel aanpassingen in de lay-

out en dergelijk, omdat leerlingen niet het gevoel moeten krijgen dat de stof hetzelfde is als in 

het PO. De overgang tussen het PO en VO is voor veel leerlingen ook een goede knip, tijd voor 

iets nieuws. 

 

Leerlingen krijgen twee uur in de week les met deze methode, waarbij ze een uur vragen 

moeten maken over de tekst en een uur waarin wordt gepraat over de tekst. De leesstrategie 

die leerlingen aangeleerd krijgen met deze methode wordt door alle docenten toegepast in elk 

willekeurig vak.  

 

Ook wordt een schooloverstijgende oorzaak genoemd, de toename van de beeldcultuur 

waardoor leerlingen minder boeken gaan lezen. Het gevolg hiervan is dat het taalbegrip en de 

algemene kennis van leerlingen afneemt.  

 

Herkenbaarheid van de referentieniveaus 

De referentieniveaus worden vooral gezien als een steun in de rug om de kwaliteitsverbetering 

voor taal en rekenen daadwerkelijk te realiseren.  

 

Haalbaarheid van de referentieniveaus 

De meeste leerlingen zullen wel voldoen aan het niveau dat nu is vastgesteld. Er wordt 

opgemerkt dat het wel afhankelijk is van niveau. Een VMBO GT-leerling zal er minder moeite 

mee hebben dan een VMBO BB-leerling.  
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Afstemming VO-ROC  

Op managementniveau of stafniveau zijn er wel afspraken gemaakt over de overgang, maar 

daar merken we als school weinig van. Er wordt ook geen feedback ontvangen van ROC 

scholen over de kwaliteit van de leerlingen die worden aangeleverd. Uit eigen analyses van de 

schoolexamens bleek dat de aansluiting qua kennis en qua competenties soms niet 

overeenkwam met de verwachtingen van het ROC, daarom hebben ze verbeteringen 

doorgevoerd.  

 

Afstemming PO-VO 

Elke leerling die van het PO komt wordt aangenomen. Leerlingen worden getoetst in de 

burgklas zodat duidelijk is wat een leerling kan. Daarbij helpt het advies van de leerkracht van 

de basisschool en de score van de citotoets. Terugkoppeling naar het PO gebeurt eigenlijk niet, 

omdat het wervingsgebied simpelweg te groot is. 

 

Rol Inspectie 

De inspectie moet de referentieniveaus zeker niet gebruiken als afrekenmiddel. De Inspectie 

zou zich eigenlijk meer moeten richten op het leveren van maatwerk. Daarbij zouden ze de 

toegevoegde waarde van de school moeten meten en niet het daadwerkelijke resultaat. Een 

instrument om de toegevoegde waarde te meten bestaat echter niet.  

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

Om de invoering ook daadwerkelijk te realiseren is geld nodig. Dat is een belangrijk 

voorwaarde. Maar dan wel geld dat geoormerkt is, zodat het ook daadwerkelijk besteed wordt 

aan de verbetering van kwaliteit en niet dat het wordt afgeroomd door besturen of MR-raden. 

 

Daarnaast is er ook een methode nodig die voorschrijft wat een effectieve strategie is om 

leerlingen naar een hoger plan te helpen. Er zou een grote database moeten komen waarin 

scholen ervaringen kunnen uitwisselen over welke leerlingen welke aandacht nodig hebben 

(orthotheek).  

Dat zou in de vorm van regionaal of landelijk platform kunnen zijn die best-practises verzamelen 

en deze vervolgens deelt met scholen. Wie dat niet zou moeten doen is het SLO, maar eigenlijk 

een nieuwe organisatie met een Dijsselbloem karakter. In deze organisatie moeten mensen 

zitten die creatief, conceptueel kunnen nadenken. Leden van het platform moeten wel mensen 

van de werkvloer zijn, aangevuld of ondersteund met expertise van externen.  

 

De referentieniveaus zouden aan het eind van de schoolperiode voor het VMBO absolute 

normen moeten zijn. Deze kwaliteitseisen zouden ook in de eindexamens moeten worden 

opgenomen. Je kan dan de leerlingen er ook op afrekenen. De eindexamens in de huidige vorm 

zijn niet representatief voor de stof die leerlingen moeten kennen en kunnen. Met de invoering 

van de referentieniveaus kan daar wellicht verandering in komen.  

 

Aan de onderkant van het VO hoeven de referentieniveaus niet te worden opgenomen in 

absolute normen, omdat de school elke leerling toelaat, ongeacht hoe ze zouden scoren op de 

referentieniveaus. Het Hooghuis lyceum is zich daarmee bewust van de verantwoordelijkheid 

die ze op zich opnemen.   
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12 Verslag Zeldenrust Steelantcollege  
     13 november 2008 
 

 

Aanwezigen: 

- Jan Schut, (afdelingsdirecteur brugklassen, Wellant Steelantcollege) 

- Janny Koster, (docente Nederlands en Engels, Wellant Steelantcollege) 

- Annette Lievaart, (docente wiskunde, Wellant Steelantcollege) 

- Colinda de Groote, (taalbeleid, Wellant Steelantcollege) 

- Shirley Arts, (orthopedagoog, Wellant Steelantcollege) 

- Irene Voskamp, Emmylou Aben, Suzanne de Bock, (AEF) 

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Op het VMBO is er een duidelijke verschil tussen KB en BB. De leerlingen van de kaderberoeps 

leerweg hebben een redelijk niveau taal en rekenen als ze worden afgeleverd, maar de 

basisberoepsleerlingen missen dit duidelijk. Ze hebben een te grote achterstand die niet wordt 

ingehaald. Allochtone leerlingen hebben een enorme achterstand.  

Het onderwijsprogramma sluit niet altijd aan bij wat BBL-leerlingen nodig hebben: de teksten 

van het Centraal Examen Nederlands sluiten niet goed aan: ze zijn te lang, de onderwerpen 

spreken niet aan en ze toetsen niet de spellingskennis. Het schrijven van een betoog, de 

woordenschat, de grammatica zijn allemaal struikelpunten. 

Wat betreft rekenen zien leerlingen zelf ook in dat ze beter moeten leren hoofdrekenen. Ze 

hebben weinig inzicht, wat ook komt door de onderwijsmethode en het gebruik van de 

rekenmachine.  

Een andere oorzaak van de achterstand die niet kan worden weggewerkt, is de klassengrootte 

en de hoeveelheid contacturen.  

Tot slot zijn de ICT-middelen die men tot de beschikking heeft ook te weinig. 

 

Ambitie school 

Voor de allochtone leerlingen wordt een speciale module Nederlands opgesteld. In de brugklas 

en de tweede klas worden wel steunlessen voor wiskunde en Nederlands gegeven. Men wil 

meer tijd investeren in deze kennis. 

Vroeger hadden leerlingen meer parate kennis, omdat ze dit eindeloos hadden herhaald op 

basisscholen – nu is kennis niet meer zo goed ingeslepen. Docenten merken dat 

spreekvaardigheid en presentaties beter worden, maar het begrijpend lezen en de 

woordenkennis wordt slechter. Dit komt ook dor ontwikkelingen in de maatschappij, zoals het 

gebruik van internet en chatprogramma MSN. Ouders hebben thuis geen krant meer, dus 

leerlingen komen daar niet meer mee in aanraking. Om het niveau te verbeteren wordt sinds 

twee jaar op het Steelantcollege aan het einde van de brugklas en de tweede klas een 

woordenschattoets afgenomen.  

 

Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus 

In het algemeen zijn de niveaus herkenbaar. De referentieniveaus zijn echter pas haalbaar vanaf 

de kaderberoepsgerichte leerweg van het VMBO. Bij de basisberoepsgerichte leerweg is het 

niveau zodanig laag of is het zo moeilijk de leerlingen in te schalen, dat de referentieniveaus 

niet van toepassing kunnen zijn.  

De referentieniveaus kunnen door docenten worden gebruikt voor het inschalen van leerlingen 

bij binnenkomst en bij ‘aflevering’. Leerlingen kunnen worden afgerekend op hun prestaties.  

Daarnaast kunnen referentieniveaus niet zo sterk op leeftijd worden ingeschaald.  
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Leerlingen van de basisschool worden nu niet getoetst bij binnenkomst. Er is sprake van een 

‘warme overdracht’ waardoor men weet wat het niveau van een leerling is.  

Het MBO moet de leerlingen van het VMBO opvangen. Vervolgens zijn er ook weer leerlingen 

die doorstromen naar het HBO. In deze doorstroom zijn nog groeimogelijkheden: de 

doorlopende leerlijnen kunnen beter worden onderhouden. De referentieniveaus moeten hierin 

beslissend worden: een leerling mag niet worden gelaten tot het HBO zonder het succesvol 

afleggen van een test Nederlands. Ook op het MBO moet de aandacht voor taal en rekenen 

dus sterk verbeteren. 

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

Er zijn meer ICT-hulpmiddelen nodig voor taal- en rekenonderwijs.Zo kunnen er objectieve 

toetsen worden opgesteld en een leerlingvolgsysteem worden gemaakt. Met behulp van dit 

systeem kunnen diagnostische adviezen gemakkelijker worden verspreid.  

 

In tegenstelling tot alle vakken die nu in de basisvorming worden gegeven (verbreding), zou er 

juist meer tijd moeten komen voor steunlessen taal en rekenen (verdieping), en ondersteuning 

van docenten. Dit moet op de juiste lesuren worden gegeven, zodat leerlingen het niet als 

‘straf’ zien.  

 

Er moet meer bewustwording zijn van het taal- en rekenniveau onder vakdocenten. De laatste 

10 jaar is dit minder relevant voor ze geworden, en staan docenten relatief onverschillig 

tegenover het toetsen ervan. Het wordt gezien als een zaak voor de docenten wiskunde en 

Nederlands. Ook leerlingen klagen als hun kennis van rekenen en spellen wordt getoetst bij een 

ander vak. Deze docenten zouden kunnen worden geschoold zodat er meer prioriteit aan wordt 

gegeven. 

 

Dit kan worden gestart op de PABO’s.  

 

Docenten kunnen eventueel verplicht worden om zich te laten bijscholen. Mensen geven zich 

ook niet graag vrijwillig op, maar een school moet de mogelijkheid bieden om aan activiteiten 

deel te nemen. 

 

Er is altijd een groep leerlingen van het VMBO die een bepaald referentieniveau of 

streefwaarde niet haalt. Deze groep is gedifferentieerd en heeft extra aandacht nodig. Er hoeft 

geen referentieniveau bij te komen, maar wellicht een tussenniveau om te bepalen of en 

wanneer niveau 1F gehaald kan worden. 

 

Er moeten harde eindtermen worden opgesteld. Door toetsen en het afrekenen van leerlingen 

door de hele onderwijsketen heen, komt er meer aandacht voor het problematische niveau van 

taal en rekenen. Deze tussentijdse toetsing betekent echter ook, dat extra toelatingstoetsen op 

het MBO en HBO dan niet meer vereist mogen zijn. 

 

Voor de verbetering van taal moet er niet alleen aandacht worden besteed aan spelling, maar 

ook aan het begrijpend lezen. 

 

Wanneer er meer geld van het ministerie aan scholen wordt gegeven, is het van belang dat de 

school wordt begeleid bij de invulling van het budget. Het geld kan niet zomaar worden 

uitgegeven maar moet worden geoormerkt: er is een coördinator taal- en rekenbeleid nodig.  
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13 Verslag De Radar 
      25 november 2008 

Aanwezigen: 

- Paul Loermans (locatiedirecteur/ intakecoördinator VSO afdelingen de Radar Arnhem 

- Ankie Botden (psycholoog, de Radar) 

- Irene Voskamp, Rick Hagelstein (AEF) 

 

Algemeen 

Leerlingen op de Radar locatie Vijverlaan krijgen onderwijs op VMBO-BB en KB-niveau of 

praktijkonderwijs. Van de 80 leerlingen stroomt 75% een diplomatraject in, wat betekent dat ze 

een het VMBO-BB-diploma willen halen. Van deze 75% van de leerlingen haalt 90% uiteindelijk 

een diploma. De leerlingen die eerder uitstromen oriënteren zich op arbeidsmarkt.  

 

Een klas bestaat uit 10 leerlingen en heeft één groepsleerkracht met een PABO achtergrond. 

De groepsleerkracht geeft alle theoretische vakken en wordt voor andere vakken ondersteund 

door een vakleerkracht.  

 

Urgentie kwaliteitsverbetering 

Leerlingen die op de Radar binnenkomen, hebben vaak een leerachterstand. Voornaamste 

oorzaak van deze leerachterstand zijn gedragsproblemen. Leerlingen zijn intelligent genoeg om 

een VMBO-diploma te halen, maar hun gedragsprobleem zit ze in de weg. Leerlingen die van 

het PO komen hebben vaak een niveau dat gelijk is aan dat van leerlingen eind groep 5 of begin 

groep 6 van de basisschool. Overigens denkt men niet, dat dit anders is bij andere VMBO-

scholen. 

 

De Radar heeft geen instrument of toets om het instroomniveau van leerlingen te meten. 

Eenmaal in het VO krijgen leerlingen de lesmethodes van het VMBO voorgelegd. Daarbij krijgen 

leerlingen die problemen hebben met taal of rekenen extra aandacht van een ib’er of stagiair. 

 

De focus op taal en rekenonderwijs zou vergroot kunnen worden. De Radar heeft een 

schakelklas waarin leerlingen zitten die tussen het praktijkonderwijs en het VMBO-BB inzitten. 

In die klas wordt ingezet op taal en rekenen en vakken als geschiedenis en aardrijkskunde 

worden niet of beperkt gegeven. Eigenlijk zou dat in elke klas zo moeten zijn, omdat deze 

leerlingen taal en rekenen in hun maatschappelijke carrière meer nodig hebben dan 

geschiedenis of aardrijkskunde. Echter, VMBO-BB leerlingen moet wel een diplomatraject 

volgen met voorgeschreven verplichte vakken. Dit is dus niet haalbaar. 

 

Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus 

De referentieniveaus worden wel herkend. Het 1F-niveau hebben leerlingen niet wanneer ze 

binnenkomen, maar ze voldoen er aan wanneer ze de Rader verlaten. Het 2F-niveau blijkt voor 

leerlingen niet haalbaar. Er worden vraagtekens gezet bij het 2F-niveau als algemeen 

maatschappelijk niveau omdat het als maatschappelijk gewenst niveau te hoog is – ook als de 

school kijkt naar de toch tamelijk redzame ouders, die dit niveau vast ook niet halen. Daarnaast 

blijkt dat de onderstroom, deze groepleerlingen, eigenlijk niet is onder te brengen in deze 

referentieniveaus, omdat ze altijd achter de feiten aan lopen. 1F-niveau hebben ze niet op PO 

gehaald en het 2F-niveau zullen ze waarschijnlijk nooit halen.  

 

33



VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

De Radar twijfelt of de referentieniveaus van bovenaf moeten worden opgelegd. De 

referentieniveaus moeten voor deze leerlingen zeker niet worden vastgesteld in eindtermen, 

maar ook in de vorm van een diagnostische toets bestaat er twijfel over de noodzaak. Zeker 

voor rekenen zijn er voldoende instrumenten voorhanden om leerlingen te toetsen. Voor taal 

zijn de instrumenten beperkter. Wat ontbreekt is serieus lesmateriaal voor taal voor oudere 

kinderen op niveau 1f, die de kabouterverhaaltjes ontstegen zijn.  

 

De referentieniveaus bieden in ieder geval houvast voor docenten en ze geven leerlingen een 

beeld van het niveau dat zij hebben.  

 

Rol Inspectie 

De meetlat die de inspectie WEC-scholen gebruikt, is soms niet de goede. In het rapport van 

de inspectie wordt de conclusie getrokken dat het didactisch niveau van deze scholen onder de 

maat is. De scores van de WEC-scholen worden vergeleken met reguliere scholen. Dat is niet 

is eerlijk. Er moet ook gekeken worden naar wat de mogelijkheden zijn met een bepaalde 

leerling-populatie.  

 

Condities voor de invoering van referentieniveaus 

Wat nodig is om deze groep leerlingen naar een hoger niveau te brengen op taal en 

rekengebied zijn nieuwe lesmethodes. Deze lesmethodes moeten aansluiten bij de leefwereld 

en interesse van de leerlingen.  

 

Om taal en rekenonderwijs te kunnen verbeteren is tijd nodig. Docenten besteden ongeveer 

50% van hun lestijd om leerlingen gedrag bij te brengen, dat noodzakelijk is om straks aan het 

werk te kunnen gaan. Het recht zitten op een stoel of mensen in de ogen kijken zonder boos te 

worden zijn voorbeelden hiervan.  

 

De referentieniveaus zouden de toegevoegde waarde van de school moeten meten.  

 

De referentieniveaus moeten voor deze groep leerlingen niet een absolute norm worden. Het 

opnemen in een leerlingvolgsysteem zou beter zijn.  

 

Het rekenonderwijs is tegenwoordig te talig. De functionele component van het rekenen zou 

meer benadrukt moeten worden in de methodes. Wanneer een leerling op een pak 

pannenkoekenmix leest dat hij 50ml water nodig heeft, dan zou hij moeten weten wat dat 

betekent.  

 

Het onderwijs op de Pabo’s moet worden verbeterd.  
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3 Bijlage 2: Materiaal schoolbezoek 

In deze bijlage is het materiaal opgenomen dat er ondersteuning is aangeboden aan 

deelnemers aan de bijeenkomsten op de scholen. Het bevat het programma van het 

schoolbezoek, achtergrondinformatie over de referentieniveaus en de veldraadpleging en een 

reeks voorbeeldopgaven voor de verschillende referentieniveaus. 

 

 1  Programma schoolbezoeken 

 2  Presentatie referentieniveaus  

 3 Achtergrondinformatie 

 4  Voorbeeld opgaven rekenen niveau 1f/1s  

 5  Voorbeeldopgaven spelling niveau 1f/1s  

 6  Voorbeeldopgaven wiskunde examenniveau VO  

 7  Voorbeeldopgaven begrijpend lezen examenniveau  

 8  VO Voorbeeldopgaven functioneel rekenen VMBO/MBO  

 9  Voorbeeldopgaven functioneel taal VMBO/MBO 
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1 Programma schoolbezoeken 

Duur: 2 uurDuur: 2 uurDuur: 2 uurDuur: 2 uur    

 

Onderstaande programmaopzet biedt een leidraad voor de te behandelen onderwerpen, met 

een indicatie van de tijdsduur per onderwerp 

    

0.00 uur Opening0.00 uur Opening0.00 uur Opening0.00 uur Opening    

- Toelichting opzet veldraadpleging en doelstelling van het bezoek 

 

0.05 uur 0.05 uur 0.05 uur 0.05 uur Aanleiding en urgentie invoering referentieniveausAanleiding en urgentie invoering referentieniveausAanleiding en urgentie invoering referentieniveausAanleiding en urgentie invoering referentieniveaus    

Uitgangspunt in het rapport van de expertgroep (commissie Meijerink) en in de politieke en 

maatschappelijke discussie is dat er alle aanleiding is om onderwijs in taal en rekenen te 

verbeteren. 

- Deelt u de opvatting dat het reken- en taalniveau van leerlingen onder de maat is? Zo ja, in 

welke mate? 

- Welke problemen signaleert u op het gebied van de beheersing van taal en rekenen bij uw 

leerlingen?  

    

0.30 0.30 0.30 0.30 uuruuruuruur Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus Herkenbaarheid en haalbaarheid van de referentieniveaus    

- Zijn de referentieniveaus herkenbaar? 

Bespreking van deze vraag geschiedt aan de hand van enkele concrete voorbeelden van 

onderwijsmateriaal en toetsen op de verschillende niveaus.  

De meer algemene vraag is of de beschrijving van de referentieniveaus op een goede wijze het 

te behalen niveau weergeeft 

- Voor hoeveel van uw huidige leerlingen zijn de voorgestelde niveaus haalbaar?  

 Bij beantwoording van deze vraag kijken we ook naar de concrete voorbeelden.  

- Is het een goede ambitie om te streven naar een hogere beheersing van taal en rekenen? Op 

welke wijze moet daar een maatlat voor gelegd worden (bijvoorbeeld uitdrukken in 

percentages)? Betekenis van de referentieniveaus kan bijvoorbeeld zijn:  

. absolute norm waarop leerlingen en scholen worden beoordeeld 

. ijkpunt voor ontwikkeling van leerlingen vooral ten behoeve van leerkrachten. 

- Kunnen referentieniveaus een bijdrage leveren aan het verbeteren van het niveau?     

 

1111....10101010 uur  uur  uur  uur Condities voor invoering Condities voor invoering Condities voor invoering Condities voor invoering     

- Wat is er nodig voor een succesvolle invoering van de referentieniveaus binnen de school?  

Bijvoorbeeld op het terrein van: 

. Is er een verschil tussen taal en rekenen, in termen van noodzaak om dit te beheersen?  

. Wat zijn de condities binnen scholen:  

- samenhang in de aanpak van taal en rekenen 

- taal en rekenen in andere vakken dan Nederlands en Wiskunde 

- onderhoud van kennis en kunde uit eerdere niveaus et cetera. 
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- Welke ondersteuning van buiten de school kan een bijdrage leveren aan de referentieniveaus? 

. Regelgeving: landelijke vaststelling referentieniveaus, aanvulling/verandering exameneisen?  

. Ondersteunende systemen: toetsen, niveaubepaling bij leerlingen,  onderwijsmethodes? 

. Uitwisseling van kennis over wat werkt, best practices? 

. Rolverdeling: verantwoordelijkheid scholen, sectororganisatie, OC&W, CITO, pedagogische 

centra, et cetera. 

 

    1.50 u1.50 u1.50 u1.50 uur ur ur ur AfrondingAfrondingAfrondingAfronding 

Conclusies, open vragen, eventuele vervolgafspraken 
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2 Presentatie referentieniveaus 
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3 Achtergrondinformatie 

Het rapport ‘over drempels met taal en rekenen’ en de veldraadplegingHet rapport ‘over drempels met taal en rekenen’ en de veldraadplegingHet rapport ‘over drempels met taal en rekenen’ en de veldraadplegingHet rapport ‘over drempels met taal en rekenen’ en de veldraadpleging    

 

Inleiding 

In brede kring is de afgelopen tijd gesproken over de kwaliteit van het Nederlandse onderwijs 

op het gebied van taal en rekenen. Leren onze kinderen wel genoeg? En, wát moeten ze 

eigenlijk leren? Sluit wat leerlingen kunnen als ze een bepaald schooltype verlaten aan op de 

verwachtingen van het vervolgonderwijs? Het zijn vragen die ook u, uw leerlingen en uw school 

direct aangaan.  

 

De minister van OC&W heeft om zicht te krijgen op problemen met taal en rekenen en om 

daarvoor oplossingen te verzinnen, de commissie Meijerink ingesteld. In januari heeft de 

commissie het rapport ‘Over drempels met taal en rekenen’ uitgebracht. Centraal staat de 

vraag wat leerlingen op bepaalde schakelmomenten in hun schoolloopbaan op het gebied van 

taal en rekenen moeten kennen en kunnen. Daarvoor stelt de commissie een viertal 

‘referentieniveaus’ voor, die hieronder worden toegelicht.  

 

De bewindslieden van OC&W en de Tweede Kamer ontvingen het advies met veel 

enthousiasme. Zij willen de referentieniveaus invoeren in het onderwijs. Om voor de invoering 

de beste vorm te vinden, stellen de bewindslieden het op prijs om inzicht te krijgen in de 

mening van ‘het veld’ over de referentieniveaus. Daarom organiseert de VO-raad in de maand 

november een veldraadpleging. Het is de bedoeling dat docenten, schoolleiders en bestuurders 

zich uitspreken over de niveaus en de inhoud van de referentieniveaus. De veldraadpleging 

wordt uitgevoerd door AEF.  

 

Er worden tien rondetafelbijeenkomsten gehouden. Op basis daarvan schrijft de VO raad een 

advies. Op 20 november wordt over de uitkomsten van de rondetafelbijeenkomsten en het 

concept advies besproken. U bent daar ook van harte welkom om mee te praten over het 

advies. Begin december biedt de VO-raad het advies aan staatssecretaris Bijsterveldt aan.  

 

Binnenkort komen wij bij uw school langs. Wij spreken u dan in een rondetafelbijeenkomst over 

de urgentie van de problemen van taal en rekenen op uw school, herkenbaarheid van de 

niveaus en de haalbaarheid. Ter informatie treft u hieronder een korte samenvatting van de 

referentieniveaus aan. We horen graag van u wat naar uw mening de voorwaarden zijn 

waaronder de niveaus gehaald kunnen worden.  

 

43



VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

De referentieniveaus 

De expertgroep formuleert in haar advies een referentie kader. Dat kader is onderverdeeld in 

vier referentieniveaus voor rekenen en taal. De referentieniveaus zijn als volgt opgebouwd:  

 
 

 

Er bestaan vier referentieniveaus, die idealiter op een bepaalde leeftijd moeten worden bereikt. 

Niveau 1F is het niveau waarmee de leerlingen idealiter van de basisschool komen. Op dit 

moment wordt geschat dat 75% van de leerlingen uit groep 8 dat niveau ook daadwerkelijk 

beheerst. Niveau 2F is het niveau dat op zestienjarige leeftijd -aan het eind van het VMBO- 

gerealiseerd moet zijn. Dit is het algemeen maatschappelijk niveau dat iedere leerling moet 

bereiken om volwaardig in onze maatschappij te kunnen functioneren. Niveau 3F is het 

eindniveau van HAVO en VWO en moet daarnaast beheerst worden door de hogere niveaus 

van het MBO. Op de rondetafelbijeenkomst zullen we u een aantal voorbeelden voorleggen om 

daarmee de inhoud van de niveaus concreet te maken. 

 

In de referentieniveaus wordt zichtbaar welke kennis en vaardigheden noodzakelijk of na te 

streven zijn, hoe onderdelen ervan op elkaar aansluiten, hoe bepaalde kennis en vaardigheden 

worden onderhouden en welke kennis en vaardigheden worden verdiept.  

 

Op elk niveau onderscheidt de expertgroep twee kwaliteiten: een fundamentele kwaliteit en 

een streefkwaliteit. De fundamentele kwaliteit hoort door alle leerlingen gerealiseerd te 

worden. De streefkwaliteit is een uitdagend perspectief voor leerlingen die meer aankunnen. 

 

De referentieniveaus moeten docenten houvast bieden voor het bepalen, volgen en stimuleren 

van de ontwikkeling van leerlingen. Door het creëren van doorlopende leerlijnen met heldere 

drempelniveaus voor taal en rekenen is het de bedoeling dat vervolgonderwijs weet met welke 

bagage leerlingen binnenkomen, zodat zij weten op welke kennis zij kunnen voortbouwen.  

 

Wanneer voor docenten duidelijk is wat leerlingen aan het begin en het eind van hun 

schoolloopbaan op het gebied van rekenen en taal moeten kennen en kunnen, zal de kwaliteit 

van het Voortgezet Onderwijs op het gebied van deze basale kennis en vaardigheden 

verbeteren.  
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VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

 

4 Voorbeeldopgaven rekenen niveau 1f/1s 

Cito toets groep 8. Deze opgaven zijn zowel op 1f niveau als op het niveau 1s/2f. Het streven is 

dat 90% van de leerlingen uiteindelijk niveau 1f beheerst en de leerlingen die naar de VMBO/tl 

en hoger gaan, het niveau 1f.  
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VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

 

5 Voorbeeldopgaven spelling niveau 1f/1s 

Cito toets groep 8. Deze opgaven zijn zowel op 1f niveau als op het niveau 1s/2f. Het streven is 

dat 90% van de leerlingen uiteindelijk niveau 1f beheerst en de leerlingen die naar de VMBO/tl 

en hoger gaan, het niveau 1f.  
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VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

 

6 Voorbeeldopgaven wiskunde examenniveaus VO 

Dit zijn opgaven op eindexamenniveau van verschillende schooltypen. De vraag is welk examen 

door welk niveau gemaakt wordt.  
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VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

 

7 Voorbeeldopgaven begrijpend lezen examenniveau VO 

Dit zijn opgaven op eindexamenniveau van verschillende schooltypen. De vraag is welk examen 

door welk niveau gemaakt wordt.  
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VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

 

8 Voorbeeldopgaven functioneel rekenen VMBO/MBO 

Deze opgaven zijn afkomstig uit het MBO raamwerk rekenen en wiskunde. Ze bevinden zich op 

het niveau dat aan het einde van het VMBO gehaald moet worden. Bijzonder aan deze  

opgaven is, dat ze functioneel zijn, dus met andere woorden: gericht op toepassing in de 

dagelijkse praktijk.  
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9 Voorbeeldopgaven functioneel taal VMBO/MBO 

Deze opgaven zijn afkomstig uit het MBO raamwerk taal. Ze bevinden zich op het niveau dat 

aan het einde van het VMBO gehaald moet worden. Bijzonder aan deze opgaven is, dat ze 

functioneel zijn, dus met andere woorden: gericht op toepassing in de dagelijkse praktijk.  
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VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

4 Bijlage 3: VO-conferentie 20 november 2008 

De veldraadpleging is op 20 november afgesloten met een landelijke bijeenkomst. Voor deze 

bijeenkomst zijn alle deelnemers aan de schoolbezoeken uitgenodigd, beleidsadviseurs van 

sectorraden en deskundigen uit het onderwijsveld die geraadpleegd zijn. Bijlage 3 bevat de 

uitnodigingen die zijn verstuurd, de presentatie is tijdens de bijeenkomst is gehouden, het 

ondersteunende materiaal voor de twee workshoprondes en bijbehorende verslagen.  

 

 1  Uitnodigingen conferentie  

 2  Presentatie bevindingen veldraadpleging 

 3  Vraagstellingen workshops 

 4  Deelnemerslijst conferentie 

 5  Verslag workshoprondes  

 6  Uitwerkingen stellingen VO-raad 
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1 Uitnodigingen VO-Conferentie 

- scholen algemeen 

- individuele deelnemer aan schoolbezoeken 

- deelnemende scholen 

- experts 
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VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

Utrecht, 6 november 2008 

 

 

Betreft:  Uitnodiging Landelijke conferentie:  

Veldraadpleging Referentieniveaus taal en rekenen 

 

Geachte bestuurder, 

 

In brede kring is de afgelopen tijd gesproken over de kwaliteit van het Nederlandse onderwijs 

op het gebied van taal en rekenen. Leren onze kinderen wel genoeg? En wát moeten ze 

eigenlijk leren? Een landelijke expertgroep “Doorlopende leerlijnen taal en rekenen” 

(commissie Meijerink) stelde in een advies een aantal referentieniveaus op voor taal en 

rekenen: beschrijvingen van het niveau van beheersing van taal en rekenen op bepaalde 

momenten in de schoolloopbaan.  

 

De VO-raad organiseert een beperkte veldraadpleging over de referentieniveaus. Hierin is het 

onderwijsveld aan zet om zijn eigen opvattingen naar voren te brengen. Op verzoek van 

staatssecretaris Van Bijsterveldt brengt de VO-raad begin december een advies uit, gebaseerd 

op de uitkomsten van de veldraadpleging. 

De veldraadpleging bestaat uit twee onderdelen. Eerst bezoeken we scholen en bespreken we 

onder meer met docenten, (con)rectoren en zorgcoördinatoren wat zij van de referentieniveaus 

vinden. Vervolgens bespreken we de bevindingen van de raadpleging en de uitgangspunten van 

ons advies tijdens een landelijke conferentie.  

 

Graag horen we ook uw mening over de referentieniveaus. Wij nodigen u dan ook van harte uit 

om deel te nemen aan de afrondende conferentie.  

 

Deze conferentie vinDeze conferentie vinDeze conferentie vinDeze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, dt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, dt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, dt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, 

Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.    

 

Tijdens de bijeenkomst staan de volgende vragen centraal: 

- zijn de door de expertgroep beschreven niveaus realistische ijkpunten voor het niveau van 

beheersing van taal en rekenen 

- welke wijzigingen moeten worden aangebracht in het onderwijsproces om deze ijkpunten te 

realiseren  

- welke ondersteuning heeft u nodig en welke andere condities moeten worden vervuld om deze 

wijzigingen tot stand te brengen? 

 

We stellen het erg op prijs als u of een medebestuurslid kan deelnemen. Belangstellende 

docenten, (con)rectoren, decanen, zorgcoördinatoren of andere medewerkers uit uw scholen 

zijn natuurlijk ook van harte uitgenodigd. We hopen dat u enkele van hen kan afvaardigen. 

 

84



VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

Omdat wij voor deze conferentie grote belangstelling verwachten en er slechts een beperkt 

aantal plaatsen beschikbaar is, verzoeken wij u om voor vrijdag 14 novembervrijdag 14 novembervrijdag 14 novembervrijdag 14 november door te geven 

wie er deelneemt. U kunt uw reactie mailen naar riavanpeperstraten@vo-raad.nl. Voor 

aanvullende informatie kunt u contact opnemen met Charlotte à Campo of Jessica Tissink (030-

2324800). Voorafgaand aan de conferentie ontvangt u het programma, achtergrondinformatie 

en een routebeschrijving.  

 

Met vriendelijke groet,  

namens het bestuur van de VO-raad 

 

Sjoerd Slagter,  

voorzitter 
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VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

Utrecht, november 2008 

 

 

Betreft:  Uitnodiging Landelijke conferentie:  

Veldraadpleging Referentieniveaus taal en rekenen 

 

 

Geachte deelnemer, 

 

U heeft deelgenomen aan een schoolbezoek van de VO-raad in het kader van de beperkte 

veldraadpleging over doorlopende leerlijnen taal en rekenen. 

 

De resultaten van de schoolbezoeken vormen een onderdeel waarop wij ons advies aan de 

staatssecretaris baseren. 

Het tweede onderdeel is een afsluitende, landelijke conferentie. Voor deze conferentie nodigen 

wij u hierbij van harte uit. 

 

Het doel van de conferentie is om onze bevindingen en de uitgangspunten van ons advies te 

bespreken met schoolbesturen, experts en deelnemers aan de schoolbezoeken.  

Mede op basis van deze uitkomsten stellen wij ons definitieve advies op. 

 

Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, 

Camminghalaan 30, Bunnik. Camminghalaan 30, Bunnik. Camminghalaan 30, Bunnik. Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.    

 

Tijdens de bijeenkomst staan de volgende vragen centraal: 

- zijn de door de expertgroep beschreven niveaus realistische ijkpunten voor het niveau van 

beheersing van taal en rekenen 

- welke wijzigingen moeten worden aangebracht in het onderwijsproces om deze ijkpunten te 

realiseren  

- welke ondersteuning heeft u nodig en welke andere condities moeten worden vervuld om deze 

wijzigingen tot stand te brengen? 

 

We stellen het erg op prijs als u kan deelnemen.  

 

Omdat wij voor deze conferentie grote belangstelling verwachten en er slechts een beperkt 

aantal plaatsen beschikbaar is, verzoeken wij u om voor vrijdag 14 novembervrijdag 14 novembervrijdag 14 novembervrijdag 14 november door te geven of 

u deelneemt. U kunt uw reactie mailen naar riavanpeperstraten@vo-raad.nl. Voor aanvullende 

informatie kunt u contact opnemen met Charlotte à Campo of Jessica Tissink (030-2324800). 

Voorafgaand aan de conferentie ontvangt u het programma, achtergrondinformatie en een 

routebeschrijving.  

 

Met vriendelijke groet,  

namens het bestuur van de VO-raad 

 

Sjoerd Slagter,  

voorzitter 
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Utrecht, november 2008 

 

 

Betreft:  Uitnodiging Landelijke conferentie:  

Veldraadpleging Referentieniveaus taal en rekenen 

 

 

Geachte heer, mevrouw, 

 

Uw school is een van de scholen die wij bezoeken in het kader van de beperkte veldraadpleging 

die de VO-raad organiseert over doorlopende leerlijnen taal en rekenen. 

 

De resultaten van de schoolbezoeken vormen een onderdeel waarop wij ons advies aan de 

staatssecretaris baseren. Het tweede onderdeel is een afsluitende, landelijke conferentie.  

Wij nodigen u, als deelnemende school van harte uit voor deze afsluitende conferentie. 

 

Het doel van de conferentie is om onze bevindingen en de uitgangspunten van ons advies te 

bespreken met u, andere schoolbesturen en experts.  

Mede op basis van deze uitkomsten stellen wij ons definitieve advies op. 

 

Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, 

Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begiCamminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begiCamminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begiCamminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.nt om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.nt om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.nt om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.    

 

Tijdens de bijeenkomst staan de volgende vragen centraal: 

- zijn de door de expertgroep beschreven niveaus realistische ijkpunten voor het niveau van 

beheersing van taal en rekenen 

- welke wijzigingen moeten worden aangebracht in het onderwijsproces om deze ijkpunten te 

realiseren  

- welke ondersteuning heeft u nodig en welke andere condities moeten worden vervuld om deze 

wijzigingen tot stand te brengen? 

 

We stellen het erg op prijs als u en (een aantal) van de deelnemers aan het schoolbezoek de 

conferentie kan bijwonen.  

 

Omdat wij voor deze conferentie grote belangstelling verwachten en er slechts een beperkt 

aantal plaatsen beschikbaar is, verzoeken wij u om voor vrijdag 14 novembervrijdag 14 novembervrijdag 14 novembervrijdag 14 november door te geven of 

en wie er deelneemt. U kunt uw reactie mailen naar riavanpeperstraten@vo-raad.nl. Voor 

aanvullende informatie kunt u contact opnemen met Charlotte à Campo of Jessica Tissink (030-

2324800). Voorafgaand aan de conferentie ontvangt u het programma, achtergrondinformatie 

en een routebeschrijving.  

 

Met vriendelijke groet,  

namens het bestuur van de VO-raad 

 

Sjoerd Slagter,  

voorzitter 
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Utrecht, november 2008 

 

 

Betreft:  Uitnodiging Landelijke conferentie:  

Veldraadpleging Referentieniveaus taal en rekenen 

 

 

Geachte heer, mevrouw, 

 

In de voorbereiding op onze beperkte veldraadpleging over taal en rekenen spraken we met u 

over het rapport van de commissie Meijerink.  

De resultaten van de schoolbezoeken vormen een onderdeel waarop wij ons advies aan de 

staatssecretaris baseren. Het tweede onderdeel is een afsluitende, landelijke conferentie.  

 

Het doel van de conferentie is om onze bevindingen en de uitgangspunten van ons advies te 

bespreken met u, docenten en schoolbestuurders. Mede op basis van deze uitkomsten stellen 

wij ons definitieve advies op. 

 

Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, Deze conferentie vindt plaats op donderdag 20 november in Hofstede de Beesde, 

Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.Camminghalaan 30, Bunnik. De conferentie begint om 15.00 uur en eindigt om 19.00 uur.    

 

Tijdens de bijeenkomst staan de volgende vragen centraal: 

- zijn de door de expertgroep beschreven niveaus realistische ijkpunten voor het niveau van 

beheersing van taal en rekenen 

- welke wijzigingen moeten worden aangebracht in het onderwijsproces om deze ijkpunten te 

realiseren  

- welke ondersteuning heeft u nodig en welke andere condities moeten worden vervuld om deze 

wijzigingen tot stand te brengen? 

 

We stellen het erg op prijs als u de conferentie kunt bijwonen.  

 

Omdat wij voor deze conferentie grote belangstelling verwachten en er slechts een beperkt 

aantal plaatsen beschikbaar is, verzoeken wij u om voor vrijdag 14 novembervrijdag 14 novembervrijdag 14 novembervrijdag 14 november door te geven of 

u deelneemt. U kunt uw reactie mailen naar riavanpeperstraten@vo-raad.nl. Voor aanvullende 

informatie kunt u contact opnemen met Charlotte à Campo of Jessica Tissink (030-2324800). 

Voorafgaand aan de conferentie ontvangt u het programma, achtergrondinformatie en een 

routebeschrijving.  

 

Met vriendelijke groet,  

namens het bestuur van de VO-raad 

 

Sjoerd Slagter,  

voorzitter 
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2 Presentatie bevindingen veldraadpleging 
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Andersson Elffers Felix

Bevindingen 

veldraadpleging 

‘Over de drempels met 

taal en rekenen’

Bevindingen Veldraadpleging VO-raad, versie 17 november 2008

Andersson Elffers Felix

Inhoud

• Beschrijving veldraadpleging

• Urgentie van het vraagstuk

• Herkenbaarheid en haalbaarheid referentieniveaus

• Functie referentieniveaus

• Condities
– ondersteunend materiaal
– professionalisering
– overgang PO – VO – MBO / HO
– toetsing
– afrekenen en verantwoorden
– tijd/geld/ruimte keuzes
– gefaseerde invoering
– rol PABO’s

• Conclusies

90



2

Andersson Elffers Felix

Beschrijving veldraadpleging

•13 schoolbezoeken

– 5 VMBO

– 2 VMBO / HAVO / VWO

– 1 HAVO / VWO

– 1 categoraal gymnasium

– 1 REC

– 1 AOC

•Overleg WEC-raad + 2 scholen 

•Overleg AOC-raad + 4 scholen

• 76 deelnemers

•Gepresenteerde bevindingen zijn meerderheidsopvattingen uit de gesprekken

•Verslag van de veldraadpleging geeft aangebrachte nuances weer

•Bevindingen vormen input voor het advies van de VO-raad aan staatssecretaris

Andersson Elffers Felix

Referentieniveaus voor het VO
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Andersson Elffers Felix

Urgentie (1)

Ontwikkelingen

•Samenleving en het onderwijs worden taliger

•De taal in de samenleving verandert

•De manier waarop kinderen kennis vergaren verandert 

•Beschikbare kennis bij leerlingen wordt vluchtiger

•Mondelinge vaardigheden nemen toe

Andersson Elffers Felix

Urgentie (2)

Gesignaleerde taalproblematiek

•Afname van de omvang van de woordenschat 

•Verslechtering van begrijpend lezen

Gesignaleerde rekenproblematiek

•Minder vaardig in hoofdrekenen 

•Verslechtering van schatten en gevoel voor getallen

•Gebrek aan inzicht

Dus: verbetering van beheersing van taal en rekenen is belangrijk en urgent.

Besef van onvoldoende kennis blijkt vaak pas als leerlingen in aanraking komen 

met potentiële werkgever of met eisen vervolgopleiding
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Andersson Elffers Felix

Herkenbaarheid en haalbaarheid

•De referentieniveaus zijn herkenbaar 

•Over de formuleringen van de niveaus zijn weinig opmerkingen gemaakt

Haalbaarheid: 

•Woordenschat dient blijvend te worden ontwikkeld – doorontwikkeling tot 4F 

•Niveau 2F is voor veel leerlingen haalbaar, maar vooral binnen VMBO grote 

differentiatie. Voor leerlingen van VSO en VMBO-bb(+) is niveau 2F op 16 – jarige 

leeftijd lang niet altijd haalbaar.

•Groot verschil in kennis en kunde tussen leerlingen bij binnenkomst in het VO

– mate van beheersing van niveau 1F bij binnenkomst verschilt sterk

Andersson Elffers Felix

Functie van referentieniveaus

De referentieniveaus zijn in de eerste plaats ijkpunten voor plaats van kinderen 

in hun ontwikkeling, en geen absolute norm met geldigheid voor elk kind.

De referentieniveaus helpen omdat:

•Het beschrijvingen zijn die voor alle typen onderwijs herkenbaar zijn

•Ze onmisbaar zijn voor het realiseren van doorlopende leerlijnen

•Ze een hulpmiddel zijn om te differentiëren naar mogelijkheden per individu of 

groep van individuen

Belangrijke aandachtspunten volgens meerderheid deelnemers:

•Let op verschillen in gebruik referentieniveaus bij verschillende typen onderwijs!

•Verwerk de referentieniveaus in de eindexameneisen van VMBO-kb,-gl,-tl en van 

HAVO en VWO

•Referentieniveaus bieden richtlijn en mogelijkheid tot differentiatie in 

PRO, AOC, VSO en VMBO-bb(+)
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Concretisering en ondersteunend 

materiaal

•Een adequate beschrijving van de te behalen niveaus zorgt er voor dat docenten 

weten waar ze aan toe zijn

•Onderwijsmateriaal, toetsen en een leerlingvolgsysteem moeten gebruik 

ondersteunen

•Een goed leerlingvolgsysteem met bijbehorend advies en materiaal

is essentieel voor succesvolle invoering (maakt differentiatie mogelijk, 

versoepelt de overdracht)

•Concretisering moet ook voor leerlingen en ouders begrijpelijk 

maken wat referentieniveaus inhouden

•Stem concretisering voor VMBO af op het raamwerk MBO

•Herhaling van het geleerde dient in materiaal en toetsen te worden opgenomen

Andersson Elffers Felix

Professionalisering

•Maak kennis, materiaal en ervaring uit kennisinstituten beter beschikbaar 

bij scholen

– Ontwikkel materiaal in samenwerking met scholen

– Organiseer uitwisseling tussen scholen

– Ondersteuning kan via de VO-raad of via de WEC-raad

•Integratie en gedeeld eigenaarschap creëren voor T+R bij alle vakken

•Docenten hebben tijd en ruimte nodig voor eigen ontwikkeling

•Ondersteun scholen waar wenselijk met ontwikkelen taal- en rekenbeleid
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Andersson Elffers Felix

Overgang po-vo-mbo/ho

•Meerderheid vindt dat VO-scholen het niveau van instromende leerling nauwkeurig moeten 

weten

•Veel deelnemers vinden het essentieel dat leerlingen van basisscholen aan 

1F niveau voldoen. Dat is nu lang niet altijd het geval

•Ontvangende school moet scherpe vraag moeten formuleren aan toelatende school

“Universiteiten klagen over het niveau, maar geven niet aan waar het aan schort”

“Er vindt geen feedback plaats van VO naar PO en MBO / HO naar VO over 

prestaties leerlingen”

“Maar: het wervingsgebied is veelal te groot om jaarlijkse afstemming te organiseren”

• Ingewikkelde balans voor wenselijk gebruik referentieniveaus op drempels:

“Harde eindtermen zorgen dat scholen precies weten waar ze aan toe zijn, al dan niet 

toelaten is dan de verantwoordelijkheid van de toelatende instelling”

“Ook als leerlingen niet voldoen aan de norm, nemen we ze aan, sommige 

kinderen halen de norm gewoonweg niet, terwijl ze wel andere 

capaciteiten hebben. In deze gevallen telt vooral het belang van het kind”

Andersson Elffers Felix

Toetsing

•Toetsing is bedoeld voor het volgen van de ontwikkeling van de leerling

•Toetsing is een hulpmiddel waar scholen gebruik van kunnen maken om 

ontwikkeling van een leerling te volgen

•Een kind mag niet tot in den treuren getoetst worden

•Meerderheid vindt ingangstoets nodig om startsituatie te bepalen voor volgen 

van verdere ontwikkeling

•Tussentijds toetsen van de voortgang kan, mits

– Docenten hiervoor tijd hebben

– Leerstof hierdoor meer herhaald wordt 

– Financiële mogelijkheden er zijn

– Uitgangspunt de streefdoelen van de school zijn 

•Meerderheid vindt toetsing van behalen referentieniveaus wenselijk in CSE 

voor VMBO-kb,-gl,-tl, HAVO, VWO
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Andersson Elffers Felix

Afrekenen en verantwoorden

•Door de invoering van de referentieniveaus mag geen afrekencultuur ontstaan

•Als OCW extra middelen beschikbaar stelt voor het realiseren van de 

referentieniveaus dan horen scholen zich te verantwoorden voor de besteding 

hiervan 

•De school moet in de eerste plaats worden beoordeeld op de ‘toegevoegde 

waarde’, meer dan op het door de leerling behaalde niveau

•Praktijkonderwijs: koppel eisen voor taal en rekenen aan praktijkvakken 

Rol van de Inspectie

•Aandacht van de Inspectie voor de specifieke situatie per school

•Zorg dat de inspectie dezelfde invalshoek kiest als de scholen: verantwoorden op

toegevoegde waarde

Andersson Elffers Felix

Tijd / geld / ruimte / keuzes

•Oormerk middelen die voor taal en rekenen beschikbaar komen

•In het schoolprogramma zou meer tijd beschikbaar moeten komen 

voor taal en rekenen, bijvoorbeeld door:

– Minder vakken uit basisvorming te geven

– Extra leerjaar in te bouwen in V(MB)O

– Extra uren in te roosteren voor taal en rekenen – belangrijk is het moment 

waarop deze uren plaatsvinden, want het mag niet als straf voelen

•Scholen dienen zich te heroriënteren op hun taak en keuzes te maken

– Er komen veel beleidsprioriteiten bij scholen terecht 

– Andere instellingen of ouders vullen ontstane gaten op samen met school
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Andersson Elffers Felix

Gefaseerde invoering

•Faseer de invoering van de referentieniveaus

•Geef scholen voldoende de tijd voor invoering in het programma

•Meerderheid: voer referentieniveaus voor alle schooltypen gelijktijdig in

•Stem invoering af op invoering in PO en MBO / HO

•Verzamel voldoende empirische kennis voor een goed leerlingvolgsysteem

Andersson Elffers Felix

Pabo’s

•Investeer in curriculum pabo’s voor kwaliteitsverbetering van taal en rekenen

•Zorg voor strenge toetsing toekomstig docenten

•Aandacht instromende mbo’ers voor T+R - voorkom overmatige uitval

•Docenten afkomstig van de Pabo zijn niet direct klaar voor werk in het SO
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Andersson Elffers Felix

Conclusies

•Referentieniveaus zijn herkenbaar en haalbaar met uitzondering van:
– Woordenschat – niveaubeschrijving dient door te lopen tot 4F
– Voor delen van de huidige populatie van het VMBO en vso is niveau 2F niet 
haalbaar; deze leerlingen halen maximaal 1F

•Gebruik referentieniveaus verschilt per schooltype

•Meerderheid: harde toets inbouwen in de eindexamens voor VMBO-kb,-gl,-tl, 
HAVO, VWO

•Belangrijkste condities
– Ontwikkel ondersteunend materiaal om ontwikkeling leerlingen te volgen
– Organiseren kennisuitwisseling met andere scholen en op de drempels
– Tijd, middelen en ruimte voor invoering
– Inspectie: differentieer naar schooltype, school en leerling; 
sluit aan bij kwaliteitssysteem van de school
– Verstevig het curriculum op de pabo’s
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3 Vraagstellingen workshops 

Workshop 1 reken- en taalbeleid 

Vraagstelling:   

Op welke manier moet reken- en taalbeleid op de verschillende typen scholen vorm krijgen om 

te zorgen dat de referentieniveaus behaald worden? 

 

Aandachtspunten:  

- Waarop richt rekenbeleid (bedoel je beleid van een school of van de overheid) zich? 

(bijvoorbeeld op onderhoud of kennisverwerving van leerlingen) 

- Wat betekent de invoering van rekenbeleid voor de school? (bijvoorbeeld voor inrichting van 

verschillende vakken, voor betrokkenheid van leerkrachten van verschillende vakken, voor het 

bijspijkeren van achterstanden) 

- Moet, en zo ja wat, er in het vak Wiskunde, Economie, Natuurkunde / Scheikunde / Biologie, 

iets veranderen om het rekenen te verbeteren? 

 

- Waarop richt taalbeleid zich? 

- Wat betekent de invoering van taalbeleid voor de school? (bijvoorbeeld voor inrichting van 

verschillende vakken, voor betrokkenheid van leerkrachten van verschillende vakken, voor het 

bijspijkeren van achterstanden) 

- Moet, en zo ja wat, het vak Nederlands veranderen om aan de referentieniveaus te voldoen? 

- Wat betekent de invoering van referentieniveaus taal voor andere vakken? 

 

- Wat is er nodig om taal- en rekenbeleid te realiseren? 

 

Voorzitter  Charlotte a Campo 

Verslag  Irene Voskamp 

 

Workshop 2 Overgang PO/VO en vervolg onderwijs 

Vraagstelling  

Op welke manier kunnen referentieniveaus behulpzaam zijn bij de aansluiting tussen 

basisonderwijs en vervolgonderwijs? 

 

Aandachtspunten   

- Is het te verwachten dat de kwaliteitsverschillen tussen scholen in dezelfde sector afnemen 

door de referentieniveaus? 

- Wat hebben scholen nodig om het gesprek over de overgangen tussen PO -  VO – MBO/HO 

goed te kunnen voeren? 

- Wat mag er na invoering van de referentieniveaus verwacht worden door opleidingen uit het 

vervolgonderwijs? 

- Wat verwacht u, bij invoering van de referentieniveaus, van leerlingen die uit het primair 

onderwijs instromen? 

- Moet taal en rekenonderwijs in vervolgonderwijs nog aandacht krijgen? 

 

Voorzitter  Emmylou Aben 

Verslag  Suzanne de Bock     
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Workshop 3 toetsing en monitoring 

Vraagstelling  

Wanneer en hoe moet het niveau van de leerling worden vastgesteld, gevolgd en getoetst? 

 

Aandachtspunten  

Toetsen en monitoren: 

 

- Zijn de referentieniveaus een kader of een absolute norm, of verschilt dat per schooltype? 

- Hoe en op welke momenten monitoren scholen de ontwikkeling van leerlingen op het gebied 

van taal en rekenen? Hoe kunnen referentieniveaus daar een rol bij spelen? 

- Wat is daarvoor nodig? (bijvoorbeeld opstellen tussendoelen en voortgangstoetsen) 

- Wat is de rol van de centraal schriftelijke eindexamens in relatie tot de referentieniveaus? Hoe 

wegen de referentieniveaus dan mee? 

- Hoe worden deze resultaten gebruikt? 

 

Landelijke monitoring 

- Wanneer en op welke manier laten scholen aan OCW / Inspectie de door hun geboekte 

resultaten voor taal en rekenen zien? 

 

Kinderen met taalachterstand en zonder rekenen in het pakket 

- Hoe ga je om met prestatie op referentieniveaus voor rekenen bij leerlingen die geen 

‘reken’vakken (WK; SK; NK; EC) in hun vakkenpakket hebben? 

 

Voorzitter  Jessica Tissink 

Verslag  Rick Hagelstein 

 

 

Workshopronde 2  

 

Workshop over reacties op de stellingen 

Drie groepen bespreken de reacties op een van de drie flipovers met vragen en statements.  

De reacties neemt de VO-raad mee bij het opstellen van haar advies aan de staatssecretaris. 

 

Groep 1. overige deelnemers 

Gesprek naar aanleiding van de opmerkingen van de deelnemers op de sheets 

 

Groep 2. deelnemers van scholen 

- Monitoring 

. Bij overdracht naar andere sector krijgt de leerling dossier mee met behaalde 

resultaten/referentieniveaus op de verschillende domeinen van taal en rekenen. 

. Alle leerlingen worden op vaste tijdstippen getoetst (bijv. klas 1 en 3). De gegevens vormen 

input voor een monitor op stelselniveau 

 

- Randvoorwaarden en condities voor de invoering van referentieniveaus 
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Groep 3. deelnemers van scholen 

- Toetsing en examinering 

. de referentieniveaus worden verankerd in het centraal examen. 

. Leerlingen zonder wiskunde maken een afsluitende rekentoets op het bij hun onderwijstype 

passende referentieniveau 

 

- Randvoorwaarden en condities voor de invoering van referentieniveaus 
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4 Aanwezigenlijst VO conferentie 

Deelnemer 

 

Organisatie/school 

Mevr. Koster Zeldenrust-Steelantcollege 

Dhr. Schut Zeldenrust-Steelantcollege 

Dhr. Hoedjes Landelijk Werkverband en het Platform 

Praktijkonderwijs  

Mevr. van Schoonhoven Landelijk Werkverband en het Platform 

Praktijkonderwijs  

Mevr. Leyendijk Noordhoff 

Mevr. van Ameron Freudenthal Instituut 

Mevr. Wijers Freudenthal Instituut 

Mevr. Voesten Cito 

Dhr. Kleintjes Cito 

Mevr. Van der Heul OCW 

Dhr. De Ruiter OCW 

Dhr. Scheperboer Celeanum gymnasium 

Dhr. de Vries Celeanum gymnasium 

Mevr. Kroon APSTalen 

Dhr. de Vos APSTalen 

Mevr. Roose Oosterlicht college 

Mevr. Jansen HBO-raad 

Dhr. van der Schaaf Leerlingenzorg VSO De Waterlelie 

Mevr. Staarman VSNU 

Dhr. Schouten Van Lodensteincollege 

Dhr. Hoogland APS - Rekenen 

Dhr. Linssen Citaverde college Heerlen 

Mevr. Kerkhoffs Stichting Platforms vmbo 

Mevr. Overes Jac.P. Thijsse college 

Mevr. van Dok Jac.P. Thijsse college 

Mevr. Grovensteijn Jac.P. Thijsse college 

Mevr. de Beer Jac.P. Thijsse college 

Mevr. Ostendorf Jac.P. Thijsse college 

Dhr. de Vries Jac.P. Thijsse college 

Dhr. Jacobsen Clusius College 

Mevr. Humblé Kandinsky college 

Dhr. Simons Kandinsky college 

  

Mevr. van Velden VO-raad 

Mevr. Tissink VO-raad 

Mevr. à Campo VO-raad 

Dhr. Laman VO-raad 

Mevr. Aben AEF 

Mevr. Voskamp AEF 

Mevr. de Bock AEF 

Dhr. Hagelstein AEF 

 

102



VO-raad / Andersson Elffers Felix 

 

5 Verslagen Workshops  

 VO conferentie 20 november 2008 

De veldraadpleging is op 20 november afgesloten met een landelijke bijeenkomst. Voor deze 

bijeenkomst zijn alle deelnemers aan de schoolbezoeken uitgenodigd (docenten, en 

schoolbestuurders), beleidsadviseurs van sectorraden en deskundigen uit het onderwijsveld die 

geraadpleegd zijn. Tijdens de bijeenkomst zijn twee workshoprondes gehouden. In de eerste 

ronde is een aantal thema’s inhoudelijk verder uitgediept. In de tweede ronde is een aantal 

openstaande discussiepunten besproken. De groepssamenstelling in de eerste ronde was 

heterogeen wat betekent dat deelnemers uit scholen in gesprek gingen met de overige 

deelnemers. De groepssamenstelling in de tweede ronde was homogeen; deelnemers uit 

scholen gingen met elkaar in gesprek, net als de overige deelnemers. 

In totaal waren er 40 mensen aanwezig.  

Het verslag is een weergave van de bevindingen in de workshops. Die zijn gebaseerd op de 

meningen van de deelnemers. In sommige gevallen zijn opvattingen breed gedragen, in ander 

gevallen is er nog discussie. Door de kleine afvaardiging uit het veld kunnen uit deze verslagen 

geen generieke conclusies getrokken worden. 

 

Workshopronde 1 groep1: Reken- en taalbeleid in het VO 

Deelnemers: scholen, experts, beleidsadviseurs, sectorraden 

 

Algemeen 

Klachten dat het taalniveau achteruit gaat, is van alle tijden. Klagers zijn vaak hoogopgeleide 

mensen, die al referentie hun eigen schoolloopbaan nemen. Adagium moet zijn: het is al goed, 

maar het kan altijd beter. Toch is er ook wat veranderd in taal- en rekenonderwijs op de 

basisscholen. Rekenen moet vooral ‘leuk’ zijn. Automatiseren en herhalen is niet leuk. 

Vaardigheden zijn daardoor minder goed ingeslepen. 

De aansluiting tussen het PO en het VO kan beter: dit moet worden meegenomen in de 

discussies over passend onderwijs. Er moet met name meer kennis komen over de manier 

waarop op verschillende schooltypen vaardigheden worden aangeleerd – met andere woorden, 

mbt de leerstijlen. Er zou eigenlijk canonisering moeten plaatsvinden van het aanleren van 

rekenvaardigheden. Dat helpt ook bij het doceren van de verschillende vakken. 

 

Methodes kruipen overigens ook steeds dichter tegen elkaar aan. Bovendien zij n al de 

methodes ongeveer even effectief: Cito geeft al harmonisatie. Het verschil zit met name in de 

manier waarop docenten dingen aanleren aan kinderen.  

 

Je zou leerlingen beter moeten kunnen volgen. Op PO is daarvoor al veel aandacht. De 

overdracht naar het VO zou een stuk beter moeten.  

 

Ingewikkeld aan de referentieniveaus is dat deze empirie en normativiteit op een vreemde 

manier aan elkaar koppelen.      

Een andere misvatting is dat alle leerlingen lineair leren: kinderen bereiken een bepaalde niveau 

naar kortere pof langere tijd. Dat gaat er aan voorbij dat sommige leerlingen sommige dingen 

nooit zullen leren, hoeveel je ook met ze oefent. Voor die leerlingen is het wellicht zinniger om 

na niveau 1f met name functioneel naar rekenen te kijken. 
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Rekenbeleid 

Op het VMBO komen kinderen met een achterstand op het gebied van rekenen binnen: 

- Kinderen hebben niet leren automatiseren 

- rekenen vormt struikelblok bij wiskunde. VMBO kan het niet oplossen. Het is goed dat 

wiskunde niet langer verplicht eindexamenvak is. Kinderen zonder 2f niveau voor rekenen 

moeten wel door kunnen naar het MBO 

- referentieniveaus voor rekenen moeten verder worden uitgewerkt: In het VMBO zou rekenen 

functioneel moeten worden aangeleerd. 

 

Kinderen halen het 2f niveau op verschillende momenten in de schoolloopbaan. Het is daarom 

niet wenselijk om op een bepaalde leeftijd alle leerlingen rekentoetsjes af te nemen. De BaVo 

toetsen staan de docenten nog vers in het geheugen. De rekenreferentieniveaus moeten 

daarom ook geen deel uitmaken van het CSE. 

 

De referentieniveaus zouden het karakter moeten hebben van een signalerings- en diagnostisch 

instrument.  

 

Je kunt rekenbeleid op twee manieren vormgeven: 1. in aparte rekenuren; 2. door alle vakken 

heen. In het eerste geval isoleer je rekenen en leg je verantwoordelijkheid bij (te) kleine club. 

Breed gedragen rekenbeleid zorgt voor meer aandacht voor rekenen en is, mits goed 

uitgevoerd, effectiever.  

 

Rekenen is nu talig, maar het zou wel eens beeldender kunnen worden met alle beelden die nu 

alom aanwezig zijn. Je moet dus niet terug naar de oude rekenboekjes.  

 

Taalbeleid 

Taalbeleid is makkelijker in het curriculum op te nemen dan rekenbeleid. Omdat alle vakken 

talig zijn ingesteld, moet je het taalbeleid breed in de school neerzetten.  

Leraren van andere vakken spreken leraren Nederlands op het niveau van leerlingen aan.  

Referentieniveaus kunnen helpen bij het gesprek met de vakdocenten. Zij moeten ook 

verantwoordelijkheid nemen voor het taalbeleid op de school.  

 

Referentieniveaus kunnen helpen bij het toelatingsbeleid, zodat je beter weet wat er op 

scholen aan niveau binnenkomt.  
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Workshop 1 groep 2: Overgang PO/VO en vervolg onderwijs 

Deelnemers: scholen, experts, beleidsadviseurs, sectorraden 

 

Algemeen 

De vraag van scholen is, hoezeer een niveau van taal- en rekenen, en specifieke vaardigheden 

als onderdeel daarvan, kunnen worden getoetst. Om de overgang van dit beleid naar de 

uitvoering te volbrengen, moeten docenten op de hoogte zijn: dit kan louter door kennisgeving 

of door een dwingende maatregel om referentieniveaus te toetsen.  

Het algemene beeld van het praktijkonderwijs is, dat de referentieniveaus niet haalbaar zijn. Het 

instroomniveau van leerlingen is vaak erg laag, en 1F kan soms niet worden gehaald.  

 

Doorstroom PO naar VO 

De ontvangende instelling moet weten wat het niveau van een leerling is. Door middel van een 

goed leerlingvolgsysteem krijgt de leerling een dossier mee. Het systeem dat in het primair 

onderwijs wordt gebruikt, werkt goed om te zien hoe leerlingen presteren. Een dergelijk 

volgsysteem moet doorlopen in het VO.  

De referentieniveaus kunnen dienen om wederzijds te informeren, aan de ontvangende maar 

ook aan de leverende school. De basisschool weet dan dat zij op een bepaald onderwerp goed 

of slecht gescoord heeft, zodat zij hieraan meer aandacht kunnen besteden. Zo vindt er 

uitwisseling van kennis plaats.  

 

Opnemen van referentieniveaus in toetsen en eindexamen 

Wanneer de niveaus worden opgenomen in de toetsen, weet men ten eerste wat het in- en 

uitstroomniveau is; daarnaast verplicht het docent zich te laten informeren; en ten slotte kan de 

toegevoegde waarde van de school worden gemeten.  

Er is daarbij een verschil tussen ijktoetsen (gedurende de schoolloopbaan) en selecterende 

toetsen (voor de toelating tot een school of vervolgopleiding). Deze laatste vinden de VO-

scholen niet gewenst. Ze moeten weten wat van hun leerlingen verwacht wordt. Het is dus 

een informatie-instrument, geen selectie- of afrekeninstrument. Hierbij staat de professionaliteit 

van de leraar voorop, zodat het onderwijs en hulplessen ingevuld kunnen worden.  

Wel kunnen de referentieniveau effectief worden ingevoerd door veel aandacht te besteden 

aan het onderwerp van taal- en rekenonderwijs. De redenatie is, dat meer aandacht ook een 

hogere norm zal vragen, waardoor de referentieniveaus in feite hun doel zullen bereiken. Dit 

gebeurt momenteel ook met de normen voor het Centraal Eindexamen: de aanwezige 

docenten zien dat wanneer extra aandacht aan deze normen wordt besteed, verbetering kan 

optreden.   

 

Doorstroom VO naar vervolgopleiding 

VO-scholen kunnen traditioneel materiaal aanbieden aan leerlingen, maar er kan ook al 

gedifferentieerd onderwijs worden aangeboden, afhankelijk van de studierichting die de leerling 

wil gaan doen. De vervolgopleiding kan taal en rekenen in meer of mindere mate belangrijk 

vinden. De vervolgopleidingen zien echter liever geen gedifferentieerd onderwijs (MBO, HBO). 

Het gaat om basisvaardigheden die elke leerling nodig heeft, waarvoor de VO-school een 

bepaalde verantwoordelijkheid heeft.  

Dit is het basisniveau waarmee een leerling wordt ‘afgeleverd’, maar een HBO-opleiding of 

universiteit kan wel meer kennis vragen, voor een specifieke (bijvoorbeeld technische) richting.  
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Workshopronde 1 groep 3: Toetsing en monitoring 

Deelnemers: scholen, experts, beleidsadviseurs, sectorraden 

 

Er bestaan grofweg twee opvattingen over de referentieniveaus met betrekking tot toetsing en 

monitoring. Een aantal mensen ziet de referentieniveaus als kader, dat mogelijkheden biedt om 

de kwaliteit van het reken –en taalonderwijs te verbeteren. Anderen vinden dat de 

referentieniveaus als absolute norm moeten worden opgenomen in de eindexamens. Bij deze 

verdeling moet nogmaals rekening gehouden worden met het kleine aantal deelnemers. 

 

Het 1F-niveau wat van leerlingen aan het eind van de basisschool wordt verwacht, moet een 

absolute norm worden. Dit moet worden uitgewerkt in een profiel dat leerlingen meekrijgen als 

ze het PO verlaten, waarin is opgenomen hoe zij hebben gescoord op de referentieniveaus. Dit 

betekent voor VO-scholen dat ze hun onderwijs beter kunnen inrichten, omdat van elke leerling 

het zelfde niveau verwacht kan worden. Op dit moment is het verschil in niveau tussen 

leerlingen erg groot, met name op het gebied van begrijpend lezen.  

 

Reken –en taalonderwijs zou in alle vakken moeten terugkomen. Daarbij is het belangrijk dat 

elke docent, Nederlands, geschiedenis of muziek feedback geeft over taal en rekenen. Een 

geschiedenisdocent zou dus punten in mindering moeten brengen, wanneer het taalniveau 

onder de maat is. Opgemerkt wordt dat een laag taalniveau echter niet de oorzaak mag zijn 

voor het niet halen van een vak als geschiedenis.  

 

De samenleving verandert evenals de leerlingen. Een van de scholen heeft een analyse 

gemaakt van de lesmethodes die zij gebruiken. De conclusie was dat het hele mooie boeken 

waren, maar voor leerlingen soms niet te begrijpen. Experts stellen dat de methodes aan het 

veranderen zijn en dat uitgevers inspelen op deze veranderingen. 

 

Een andere kant van referentieniveaus die tot nu een beetje onderbelicht is geweest, is dat 

docenten zien dat ze eigenlijk te hoge eisen stellen aan leerlingen. Uit een aantal pilots blijkt dat 

docenten meer van leerlingen verwachten dan de referentieniveaus voorschrijven.  

 

De nulmeting van het Cito moet afhankelijk van het schooltype in de 2
de
 of 3

de
 klas uitgevoerd 

worden.  

 

De metingen moeten niet zonder consequenties blijven, vooral met het oog op de 

vervolgopleidingen. Wanneer leerlingen onvoldoende kennis hebben van werksvormen op het 

Vmbo, moet het niet mogelijk zijn om via het Mbo, de Pabo te kunnen afronden. Iemand pleit 

ervoor om bindend studieadvies te geven aan leerlingen, nadat ze hun VO-opleiding hebben 

afgerond. Niet iedereen is het met deze visie eens.  

 

Monitoring en toetsing wordt door de groep verschillend ingevuld;  

- toetsen om te kijken hoe leerlingen halverwege zijn of haar schoolcarrière ervoor staat 

- een landelijke toets in de vorm van diagnostische toetsen 

- inbedding in het centraal eindexamen  

 

Er wordt voorgesteld om rekenen te scheiden van wiskunde.  
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Wat nodig is om monitoring te realiseren is een leerlingvolgsysteem. Het leerlingvolgsysteem 

moet een digitaal programma zijn waarmee de kennis van leerlingen op reken en – taalgebied 

wordt getoetst. De uitkomsten van de toets geven aan op welk domein de leerling tekort 

schiet, waarop de leerling gelijk kan doorklikken naar extra oefeningen om zijn of haar kennis bij 

te spijkeren. Wanneer leerlingen de toets op 2F-niveau hebben gehaald, zijn ze klaar, maar 

moet de stof nog wel regelmatig onderhouden worden.  

 

Monitoring moet mogelijkheden bieden om te kunnen differentiëren naar schooltype en het 

niveau van leerlingen en om digitaal aan de ontwikkeling van taal en rekenen te kunnen werken.  

 

Niet alle domeinen van de referentieniveaus komen terug in de eindexamens, zoals spelling. 

Ook in de nulmeting van het Cito moeten er keuzes gemaakt worden in welke domeinen er 

getoetst worden. Het domein spreekvaardigheid zal lastig zijn om in een toets van Cito onder te 

brengen. De vraag is of daarvoor extra examens moeten komen om te kunnen aantonen dat 

leerlingen het juiste niveau bezitten, of dat dit een onderdeel van het examenprogramma 

wordt. 

 

Er wordt gesteld dat taal eigenlijk een voorwaarde is om het eindexamen te kunnen begrijpen 

en te kunnen maken. Op die manier wordt de taal dus al getoetst en is er geen extra toets 

nodig. Niet iedereen deelt deze opvatting. 

 

Bij rekenen geldt deze voorwaardelijkheid eigenlijk niet. Rekenen zou meer moeten 

terugkomen in andere vakken, niet alleen in de vakken, maar ook in de eindexamens. Er wordt 

voorgesteld om rekenen op te knippen in kleine onderdelen. Tijdens een toets aardrijkskunde 

zitten ook een paar rekenopgave evenals in de toets natuurkunde. Deze onderdelen worden 

beoordeeld en samen vormen zijn het cijfer voor rekenen.  

 

Andere pleiten ervoor om dan te kiezen voor een eindexamen rekenen, dat eerder kan worden 

afgesloten. Zo kan bijvoorbeeld een leerling een 3F-rekentoets in het begin van 5-Havo 

afronden. Daarvoor kunnen scholen een extra rekenmodule aanbieden.  

 

De extra rekentoets geldt in mindere mate voor leerlingen die wiskunde volgen, maar vooral 

voor leerlingen die geen wiskunde in hun pakket hebben. Daarom moet rekenen in alle vakken 

terugkomen op vastgesteld niveau. Daarvoor is wel een omslag nodig in exameneisen, want 

vakken als aardrijkskunde en geschiedenis, waarin vroeger het nodige rekenwerk zat, zijn op dit 

gebied uitgehold. Dat vergt ook aanpassing van de methode.  

 

Het gesprek werd afgesloten met de vraag, wat kan er binnen het bestaande vakkenpakket 

verbeterd worden om het 2F-niveau voor leerlingen te realiseren? Antwoord op deze vraag 

bleef door tijdgebrek achterwege.  
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Workshopronde 2 groep 1: Reacties op de stellingen 

Deelnemers: extern (niet-scholen) 

 

Rekenen 

- Het is een illusie dat kinderen die op niveau 1f het PO afsluiten, op 16 jarige leeftijd niveau 2f 

hebben: kinderen leren in de loop van hun verdere loopbaan vooral het rekenen dat ze zelf echt 

nodig hebben.  

- Voor VMBO leerlingen is het erg belangrijk om te kijken wat zij in hun beroepsleven nodig 

hebben. Dit zou in alle vakken tot uiting moeten komen. 

- OCW zal in het huidige tijdsgewricht geen verplicht taal- of rekenbeleid voorschrijven. Het 

beleid is een eigen verantwoordelijkheid van de school.  

- Je kunt rekenen monitoren door het in andere vakken in te brengen. Vervolgens kan het stukje 

‘rekenen’ apart beoordeeld worden. Zo kun je de vooruitgang voor het rekenen bijhouden. 

 

Eindexamens 

- Rekenen zou niet als apart vak getoetst moeten worden in het eindexamen, maar vorm krijgen 

in her gehele onderwijs. In ieder vak kunnen kleine rekensommetjes worden opgenomen 

waarmee leerlingen hun niveau functioneel onderhouden. 

- HAVO en MBO leerlingen die naar de PABO gaan, hebben kennis van het echte ‘cijferen’ nodig. 

Naar verwachting hebben zij deze kennis wel, maar is deze slecht onderhouden: wat extra les 

is voldoende om de leerlingen naar het juiste niveau te brengen. Voor groepen leerlingen die 

geen wiskunde hebben, kan dit wellicht extra worden aangeboden. Deze kennis is alleen nodig 

voor de groep aankomende PABO studenten. Andere leerlingen hebben andere 

‘rekenbehoeften’. Examens zijn dus niet nodig. 

- Op het MBO niveau 4 wordt rekenen en taal straks een examenonderdeel. Lastig, want er zijn 

geen vakken die hier op voorbereiden. Dan is het lastig als in het VMBO onvoldoende aandacht 

aan rekenen wordt besteed. 
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Workshop 2 groep 2: Reacties op de stellingen 

Deelnemers: scholen (schoolbestuurders, docenten) 

 

In deze workshopronde zijn drie dilemma’s aan bod gekomen:  

- toetsen van referentieniveaus in het Centraal Examen 

- tussentijds vaststellen van het niveau van leerlingen 

- niet behalen van een referentieniveau 

 

Referentieniveaus in het Centraal Examen (CE) 

De scholen achten het niet mogelijk om de referentieniveaus direct op te nemen in het CE. Er 

zou dan een afrekencultuur ontstaan, terwijl juist uit de veldraadpleging is gebleken dat dit niet 

wenselijk is. De stap van directe invoering is de groot. Beter kunnen eerst monitorische 

instrumenten op lager niveau worden ingezet. Op den duur kunnen de CE-normen wel worden 

aangepast: het CE is het strevenswaardige eindniveau.  

 

Tussentijds vaststellen van het niveau 

Een school kan in de periode tussen de binnenkomst van de leerling en het verlaten na het 

eindexamen, het kennisniveau toetsen. De manier waarop, het ‘hoe’ wil een school zelf 

bepalen, als er voldoende onafhankelijk materiaal is. Een tweede optie is een landelijke 

opgezette tussentoets, bijvoorbeeld na de onderbouw. Zo krijgen de scholen de kans om 

halverwege de schoolloopbaan, te laten zien hoe leerlingen het doen. De meningen over een 

tussentijdse, centrale toets zijn verdeeld. De scholen willen de overheid zo veel mogelijk buiten 

de deur houden.  

 

Het niet behalen van een referentieniveau 

Uit de veldraadpleging is gebleken dat leerlingen van het praktijkonderwijs en het vmbo bb/kb 

niet de streefniveaus haalt. Hierdoor ontstaat een scheiding tussen deze niveaus en de niveaus 

vmbo tl / havo / vwo.  

Leerlingen die het niveau niet halen, kunnen tussentijds worden bijgeschoold. Daarbij is het 

mogelijk dat een leerling de school verlaat, met een onvoldoende voor taal en/of rekenen. 

Bepaalde vervolgopleidingen zijn dan niet haalbaar. Logischerwijs zal een leerling ook minder 

snel een opleidingen kiezen waarvoor de vakken nodig zijn, waarin hij niet goed is.  

De leerling of school moet in ieder geval niet afgerekend worden op hun lage niveau. Indien dit 

wordt gesignaleerd, moet hul worden geboden en advies worden gegeven.  

De referentieniveaus dienen op deze manier puur als monitoring, waarbij het kan worden 

ingezien als middel, niet als doel. De leerling kan niet de dupe worden van het systeem.  
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Verslag workshopronde 2 groep 3  

Deelnemers: scholen (schoolbestuurders, docenten) 

 

Onderwerpen die in deze workshopronde aan bod komen zijn: 

- examinering en toetsing 

- monitoring 

- als het 2F-niveau niet haalbaar is, wat kun je leerlingen dan bieden? 

 

Examinering en toetsing 

Voor het vmbo-tl kunnen de referentieniveaus worden opgenomen in het eindexamen. Voor de 

overige vormen van het vmbo is dit geen optie, want het 2F-niveau wordt door deze leerlingen 

niet gehaald. Mocht er besloten worden om voor deze groep leerlingen de referentieniveaus 

ook op te nemen in de eindtermen, dan is aanpassing van de referentieniveaus noodzakelijk.  

 

Rekenen moeten niet als een apart vak op het eindexamen worden getoetst. Rekenen maakt 

niet alleen onderdeel uit van het vak wiskunde, maar ook van het vak aardrijkskunde, 

geschiedenis, etc. Daarom is het lastig te meten wat het exacte rekenniveau van leerlingen is. 

Er wordt voorgesteld om tijdens de schoolloopbaan af en toe de rekenvaardigheid te toetsen en 

dit onder te brengen in de eindexamens. Leerlingen kunnen tijdens hun loopbaan al eerder 

voldoen aan het gewenste niveau, toch moet de school de kennis blijven onderhouden. 

 

Havo/vwo/gymnasium scholen stellen voor om de referentieniveaus herkenbaar te laten terug 

komen in de eindexamens, wat betekent dat rekenen onder het vak wiskunde valt en taal onder 

het vak Nederlands. Domeinen zoals woordenschat en spelling moeten daarvoor wel concreter 

worden uitgewerkt. De uitkomsten van de eindexamens geven aan, aan welk referentieniveau 

een leerling heeft voldaan. De school heeft zelf de verantwoordelijkheid om de leerlingen met 

voldoende niveau naar het eindexamen te brengen. Tussendoelen of tussentoetsen moeten 

daarvoor niet worden vastgesteld, maar moeten wel beschikbaar zijn als een school daarvan 

gebruik wil maken.  

 

De referentieniveaus opnemen in de eindexamens is voor het vmbo geen optie, omdat de 

meeste leerlingen niet voldoen aan het 2F-niveau. Daarvoor zou je dan een ander niveau 

moeten vaststellen zeggen een aantal. Je hebt een instrument nodig waarmee je leerlingen kan 

laten zien op welke niveau ze zitten. Een voorbeeld daarvan is de TOA-toets. Dat is een digitale 

toets die leerlingen kunnen maken en ze laat zien hoe het bijvoorbeeld met de woordenschat 

van een leerling is gesteld. 

 

Afhankelijk van het onderwijsniveau moet er toetsing van de referentieniveaus plaatsvinden. 

Het Havo/vwo/gymnasium willen de referentieniveaus terugzien in de eindexamens met een 

beoordeling voor het behaalde referentieniveau, terwijl het vmbo een leerlingvolgsysteem op 

de eerste plaats stelt.  

 

2F-niveau 

Als leerlingen het 2F-niveau niet halen moeten we ze een portofolie meegeven waarin in staat 

wat ze kunnen en wat ze hebben gedaan. Op deze manier benadruk je op een positieve manier 

de kwaliteiten en competenties van leerlingen.  
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Monitoring 

Van de leerlingen uit het praktijkonderwijs zullen slechts een aantal het 2F-niveua behalen. Het 

praktijkonderwijs streeft er naar het 1F-niveau te realiseren. Voor het praktijkonderwijs is geen 

apart referentieniveau nodig, want de huidige referentieniveaus bieden ambitie en zijn voor een 

groot deel van de leerlingen op 1F-niveau haalbaar. 

 

Hoe de monitoring en de nulmeting moeten worden ingevuld, is vooralsnog niet geheel 

duidelijk. Wel wordt een instrument genoemd, DLE’s (Didactisch Leeftijds Equivalent) dat 

invulling kunnen geven aan de monitoring.  

 

Informatie over DLE’s, omdat niet iedereen wist wat DLE’s zijn 

Een kind volgt per jaar 10 maanden onderwijs. Aan het einde van het eerste schooljaar heeft 

een gemiddeld kind een DLE van 10, en aan het einde van de basisschool een DLE van 60. Een 

14-jarige, die bij technisch lezen een DLE-score haalt van 35, heeft volgens deze normering een 

achterstand van minstens 3 leerjaren. (bron: Fontys) 
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6 Uitwerkingen stellingen VO-conferentie 
    

Toetsing en examinering 

    
Stelling: De referentieniveaus worden verankerd in het centraal examen.Stelling: De referentieniveaus worden verankerd in het centraal examen.Stelling: De referentieniveaus worden verankerd in het centraal examen.Stelling: De referentieniveaus worden verankerd in het centraal examen.    
    
Docenten en schoolleiders (aantal reacties: 16) 

- Ja, dus ook schrijfvaardigheid in het eindexamen, een toetsmoment in de  

- onderbouw, inbedden van de referentieniveaus in het onderwijsprogramma, het ontwikkelen 

van leerlijnen. (8) 

- Afhankelijk van de leerweg in het Vmbo. (3) 

- Nee, kan worden opgenomen in het leerlingvolgsysteem. (4)  

- Geen mening. (1) 

 

Experts (aantal reacties : 11) 
- Ja, maar niet alleen opnemen in het CE, maar ook in het SE en/of SO,  

- integreren in alle vakken. (6) 

- Afhankelijk van het schoolniveau, voor Havo/Vwo wel, voor Vmbo niet. (3) 

- Nee, geeft allerlei ongewenste neveneffecten. (2) 

 

Stelling: Leerlingen zonder wiskunde maken een afsluitende rekentoets op het bij hun Stelling: Leerlingen zonder wiskunde maken een afsluitende rekentoets op het bij hun Stelling: Leerlingen zonder wiskunde maken een afsluitende rekentoets op het bij hun Stelling: Leerlingen zonder wiskunde maken een afsluitende rekentoets op het bij hun 
onderwijstype passende referentieniveau.onderwijstype passende referentieniveau.onderwijstype passende referentieniveau.onderwijstype passende referentieniveau.    
    
Docenten en schoolleiders (aantal reacties: 13) 

- Ja, juist leerlingen zonder wiskunde moeten rekenniveau kunnen aantonen. (3) 

- Ja, indien het nodig is voor hun vervolgopleiding. (2) 

- Alleen als er getoetst wordt om de voortgang te meten. (1) 

- Nee, het kan ook terugkomen in andere vakken (toegepaste wiskunde), vooral  

- in het Vmbo. (5) 

- Voor het praktijkonderwijs is dat niet nodig. (2) 

Experts (aantal reacties: 13) 
- Ja, je moet kunnen aantonen dat leerlingen een referentieniveau hebben  

- behaald (6) 

- Niet perse, liever niet toepassen in andere vakken, maar het is wel handig voor  

- vervolgopleidingen, bijvoorbeeld in de vorm diagnostische toetsen. (4) 

- Nee, voortgang kan ook in een portofolio worden genomen. (3) 

    

Monitoring  

    
Stelling: Alle leerlingen worden op vaste tijdstippen getoetst (bijv. klas 1 en 3). De Stelling: Alle leerlingen worden op vaste tijdstippen getoetst (bijv. klas 1 en 3). De Stelling: Alle leerlingen worden op vaste tijdstippen getoetst (bijv. klas 1 en 3). De Stelling: Alle leerlingen worden op vaste tijdstippen getoetst (bijv. klas 1 en 3). De 
gegevens vormen input voor een monitor op stelselniveau. gegevens vormen input voor een monitor op stelselniveau. gegevens vormen input voor een monitor op stelselniveau. gegevens vormen input voor een monitor op stelselniveau.     
    
Docenten en schoolleiders (aantal reacties: 15) 

- Ja, maar laat de scholen vrij in het kiezen van het moment van de toets. (4) 

- Ja, maar geen vaste toetsen. Variabele toetsmogelijkheden door jaren heen. (3) 

- Nee, dat is verantwoordelijkheid van de school, die moet ervoor zorgen dat het  

- schoolexamen gehaald wordt. (4) 

- Nee, dat kan in het een leerlingvolgsysteem. (1) 

- Geen tussentijdse toetsen, alleen opnemen in de eindexamens. (1) 

- Laat deze beker aan het praktijkonderwijs voorbij gaan. (2) 
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Experts (aantal reacties: 12) 
- Ja, maar wel anoniem, zodat er scholen er niet op kunnen worden afgerekend. (1)    

- Het is niet nodig om alle leerlingen te toetsen om op stelselniveau uit spraken     

- te kunnen doen. Een steekproef is het alternatief. (8)    

- Nee, het is de eigen verantwoordelijkheid van de school, bestaande     

instrumenten bieden genoeg mogelijkheden. (3) 

    

Stelling: Bij de overdracht naar een andere sector krijgt elke leerling een dossier mee met Stelling: Bij de overdracht naar een andere sector krijgt elke leerling een dossier mee met Stelling: Bij de overdracht naar een andere sector krijgt elke leerling een dossier mee met Stelling: Bij de overdracht naar een andere sector krijgt elke leerling een dossier mee met 
behaalde resultaten op de referentieniveaus voor de verschillende domeinen van taal en behaalde resultaten op de referentieniveaus voor de verschillende domeinen van taal en behaalde resultaten op de referentieniveaus voor de verschillende domeinen van taal en behaalde resultaten op de referentieniveaus voor de verschillende domeinen van taal en 
rekenen. rekenen. rekenen. rekenen.     
    
Docenten en schoolleiders (aantal reacties: 18) 

- Ja, goed idee. (14) 

- Alleen voor de overgang van het PO naar het VO. (1) 

- Nee, nog niet. Eerst moet er meer onderzoek gedaan zijn. (1) 

- Voor het praktijkonderwijs is het overbodig. (1) 

- Overige. (1) 

 

Experts (aantal reacties: 12) 
- Ja, goed idee, maar er moet wel synchronisatie van dossiers plaatsvinden,     

- zodat VO-scholen dezelfde dossiers krijgen aangereikt. ( 5)    

- Niet voor elke leerling en daarnaast vooral gebruiken in de overgang van VO-PO     

- in een leerlingvolgsysteem. (4)    

- Voorzichtigheid is geboden bij de opstelling van een dergelijk dossiers. Er moet     

- gelet worden op wat er in komt te staan en wie het mag inzien. (2)    

- Nee, te bureaucratisch, integreer in eindexamens (1)    

    

Randvoorwaarden/condities voor invoering  

    
Wat hebben scholen nodig om gedegen aan de slag te gaan met de referentieniveaus Wat hebben scholen nodig om gedegen aan de slag te gaan met de referentieniveaus Wat hebben scholen nodig om gedegen aan de slag te gaan met de referentieniveaus Wat hebben scholen nodig om gedegen aan de slag te gaan met de referentieniveaus 
voor taal en rekenen? (suggesties, ideeën, wensen)voor taal en rekenen? (suggesties, ideeën, wensen)voor taal en rekenen? (suggesties, ideeën, wensen)voor taal en rekenen? (suggesties, ideeën, wensen)    
 
Docenten en schoolleiders (aantal reacties: 20) 

- Tijd en geld 

- Professionele docenten 

- Goede toetsen die goedkoop zijn en digitaal voorhanden 

- Digitaal toets materiaal + methodes  

- Geen toetsen voor het praktijk onderwijs 

 

Experts (aantal reacties : 9) 
- Reken- en taalbeleid in de school 

- Operationaliseren van de referentieniveaus 

- Instrumentarium om voortgang in beeld te brengen 

- Diagnostische toetsen  

 

Vraag van de overheid dat scholen zich verantwoorden. 
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5 Bijlage 4: Rapportage praktijkonderwijs 

De veldraadpleging in het praktijkonderwijs is separaat uitgevoerd door het Platform 

Praktijkonderwijs, in samenwerking met Actis Advies. Gelet op het type leerlingen en de 

verschillende discussie die dat oplevert met de scholen, is gekozen voor een eigen aanpak. In 

deze bijlage is de eindrapportage opgenomen met de bevindingen van de verkenning, 

bevraging en schoolbijeenkomst die Platform heeft georganiseerd. Dit rapport is beschikbaar 

gesteld aan AEF, die de belangrijkste bevindingen mee zal nemen in de rapportage aan de VO-

raad.  
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